
 
   

 
Bilag 4. Henvendelser vedr. sparekatalog (offentlige) 
 

Vedlagt er henvendelser til Socialudvalget og socialborgmesteren ved-

rørende nedenstående tilbud, organisationer mv.: 

• Voksenklubben Lavuk 

• Lavuk Entertainment 
• Settlementet Vesterbro 

• Mændenes Hjem 

• Idrætsskolen 

• Amager Vest Lokaludvalg 

• Bispebjerg Lokaludvalg 

• Dansk Handicapforbund København  

• Danske Handicaporganisationer København 

• TUBA 

• ASPA (underskriftsindsamling) 

• Ungerådgivningen Nørrebro Bispebjerg 

• Økonomisk Rådgivning 

• Sundhedshuset Christiania 

• Projekt Igen Igen 

• Herfra og Videre 

• RCYN 

• Københavns Idrætsforening for Udviklingshandicappede 
(KIFU) 

Henvendelser med personfølsomme oplysninger er samlet i et selv-

stændigt bilag 5, der er fortroligt. Undtaget er henvendelser fra borgere 

og pårørende som har givet samtykke til, at deres henvendelse må of-

fentliggøres.  
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Kære Karina

 

Tak for at du tog dig tid til at besøge os, i anledningen af vores 60 års jubilæum den 6 oktober.

Dernæst er vi utroligt ulykkelige over, at det af sparekataloget fremgår, at man påtænker at opsige aftalerne med

henholdsvis Lavuk Entertainment, samt Voksenklubben Lavuk.

Det vil være en stor menneskelig tragedie for mere end 130 københavnere med handicap, som i forvejen er hårdt

ramte på mange parametre.

Vi har mennesker der har været hos os i mere end 50 år, og det vil være så fatalt for dem at miste deres måske

eneste, faste holdepunkt.

Derudover vil det betyde, såfremt besparelserne besluttes, at der ikke længere vil være nogen form for formelle

bånd mellem Socialforvaltningen og Lavuk, hvilket jeg finder utroligt trist.

Jeg har vedhæftet vores indsigelser for begge tilbud, og håber I i Socialudvalget vil have os i baghovedet.

Jeg har herunder vedhæftet en digital udgave af vores jubilæumsbog:

 

https://issuu.com/lavuk/docs/lavuk_60_aar_25x25cm_samlet_enkelt?fr=xKAE9_zU1NQ

 

 

 

Venligst,

 

Thomas Arentoft Hinsby

Leder af Lavuk

 

+4526140653

hinsby@lavuk.dk

www.lavuk.org

Lavuk – fælles om det gode liv!

Kvalitet siden 1963

Dialogmetoden

Mit arbejdsliv – et MUS redskab

Min handleplan

Mine 50 år i Lavuk

Lavuk 60 år
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                                                                                                                                                   Østerbro d. 26. okt. 2023 
 
 
 
Brev til Socialudvalget i Københavns Kommune 
 
Lavuk Entertainment er et eventbureau, som har eksisteret siden 2016. Det særlige ved os er, at vi er 
en arbejdsplads og et beskæftigelsestilbud, som rummer ansatte på både særlige og ordinære vilkår. I 
skrivende stund er der 23 faste medarbejdere med fysiske og psykiske funktionsnedsættelser hos 
Entertainment under §103 og §104 - heraf 12 københavnere på §103. 
 
Vi kan forstå på det netop offentliggjorte sparekatalog, at Københavns Kommunes Socialforvaltning 
påtænker at opsige den nuværende aftale med Lavuk Entertainment. Det er vi selvsagt oprørte over og 
uforstående overfor, og vi håber på det kraftigste, at vi med denne skrivelse og appel til Socialudvalget 
kan være med til at belyse og understrege nødvendigheden af, at Lavuk Entertainment bibeholder sin 
rammeaftale med Københavns Kommune. 
 
Entertainment repræsenterer en gruppe unge og voksne, som ofte flyver under radaren.  
Mange har prøvet at føle sig udenfor og ensomme grundet deres handicap, men alle har et brændende 
ønske om at vise omverdenen, hvad de kan, og hvem de er. Hos Entertainment arbejder vi hver dag 
med at nedbryde grænserne mellem det såkaldte normal- og specialområde, og vi arbejder konkret 
med arrangementer og events, hvor mennesker mødes - oftest med musikken som et fælles tredje.  
 
Vi sætter mennesker med funktionsnedsættelser i centrum, og har vores primære fokus på reel 
inklusion, afstigmatisering, medindflydelse og samarbejder på tværs, og mange af vores partnerskaber 
med andre aktører har gennem årene dannet grobund for nye fællesskaber. Her er det oplagt at nævne 
vores makkerskab med det etablerede københavnerevent Dark Mental Festival og deres mange 
frivillige, som flere af Entertainments medarbejdere har kontakt med uden for arbejdsregi.  
Af vigtige, kreative samarbejdspartnere gennem de sidste 7 år skal også nævnes diverse danske 
bookingbureauer og etablerede musikalske kunstnere, LiteraturHaus, Spillestedet Lygten Station, 
Energicenter Voldparken, H.C. Andersen Festivalen, CopenHell, Kildevæld Kulturcenter, People Like 
Us, Livsbanen, DUI Leg & Virke, Strandvejsskolen, FRAK, STORY Productions, etc. Alle aktører fra det 
såkaldte normalområde, som vi som arbejdsplads i den grad er vokset af at arbejde sammen med.  
 
Det er et hårdt slag, at vi står til at miste vores bevilling - særligt fordi Socialudvalget under deres 
strategiske indsatsområder 2023-2025 netop har skitseret en række ambitioner for målgruppen 
mennesker med handicap under paraply-overskriften ” Et godt liv med deltagelse i fællesskabet”. En 
overskrift vi hos Entertainment hver dag gør vores ypperste for at leve op til.  
 
 
Socialudvalget ønsker, at handicapområdet skal: ”Styrke samarbejdet med civilsamfundet og andre 
aktører, der giver mulighed for, at borgerne kan inddrages i flere sociale fællesskaber” og 
Entertainments events sigter netop mod møder med det omkringliggende samfund i diverse 
afskygninger. P.t er vi eksempelvis i fuld gang med at etablere et samarbejde med en lokal folkeskole 
på Østerbro i forbindelse med vores sommerfestival LAVUKSTOCK.  
Ved at invitere skoleeleverne indenfor i vores hverdag og til vores festival, ønsker vi at give dem et 
indblik i hvem vi er, og hvad vi gør - og vise at vi ikke er så forskellige fra hinanden.  
Vi tror på, at det fysiske møde mellem mennesker er essentielt i bekæmpelsen af stigma og fordomme. 

-- AKT 111250 -- BILAG 2 -- [ Brev til Socialudvalget_LavukEntertainment ] --
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Entertainment er et unikt tilbud. Der findes ikke andre i Københavns Kommune, der arbejder med det 
indhold, vi gør, og som benytter de metoder, vi gør brug af.  I det aktuelle sparekatalog står der sort på 
hvidt, at ”Forslaget kan medføre, at borgerne oplever en forringelse af deres dagtilbud, da forvaltningen 
ikke selv har dagtilbud med samme indhold”. 
 
Lavuk Entertainments medarbejdere har en stærk faglig identitet, de ER bookere, afviklere, DJ’s, 
entertainere osv. Det er deres profession, og det bidrager med en stor brik i fortællingen om, hvem de 
er som personer. Lavuk Entertainments medarbejdere er slet og ret Lavuk Entertainment og mange af 
de berørte københavnere har været med fra start, og er derfor med-skabere af den arbejdsplads, som 
de besidder en stor grad af ejerskab og stolthed over. 
 
Det er 12 menneskers professionelle liv og faglige identitet der er på spil, men det er også selve 
arbejdspladsens historik og grundlag, fordi den netop findes i disse mennesker.  
At omplacere dem, som der lægges op til, hvis rammeaftalen opsiges, vil være i direkte strid med deres 
ønsker, personlige autonomi og frihed til at træffe egne valg og have store konsekvenser for både 
deres trivsel og identitet - som det ville have for enhver ufrivilligt at skulle bryde med et arbejdsliv, 
man er glad for. 
 
Lavuk Entertainment går efter at skabe en udvikling, hvor mennesker med handicap bliver aktive, 
kulturforbrugende medborgere. Vi bidrager til det kulturelle landskab med events udviklet og skabt af 
mennesker med funktionsnedsættelser, fordi vi mener det er utroligt vigtigt, at denne gruppe også er 
repræsenteret her. Vi tror på, at alle mennesker har brug for at være en del af et inkluderende 
netværk, og vi ønsker at blive ved med at skabe alternative kulturelle tilbud med mennesker med 
funktionsnedsættelser som den centrale drivkraft bag. Vi skaber rum, hvor mennesker kan mødes - på 
tværs af forskelligheder - i et pulserende og åbent miljø.  
 
Men vi kan ikke gøre det uden støtte og opbakning, og rammeaftalen med Københavns Kommune er en 
afgørende brik for at det kan lade sig gøre. Vi håber derfor, at Socialudvalget vil opretholde den 
eksisterende aftale med Lavuk Entertainment. 
 
 
 
Med venlig hilsen  
 
Lis Arrhenius                                                                                            Thomas Arentoft Hinsby  
Formand for Lavuks bestyrelse                                                          Leder af Lavuk 
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                                                                                                                                                                   Østerbro d. 26. okt. 2023 
 

Brev til Socialudvalget i Københavns Kommune om påtænkt opsigelse af 
aftale med Voksenklubben Lavuk 
 
 
 

Vi har i det aktuelle sparekatalog læst, at Københavns Kommunes 

Socialforvaltning påtænker at opsige aftalen med Voksenklubben Lavuk. 
Dette vil give en årlig besparelse på knap 8 millioner kroner, hvilket vi dog 

mener, hurtigt kan vise sig at være særdeles dyrekøbt, hvilket vi vil skitsere 

herunder.  
 

 

Voksenklubben Lavuk 
 Voksenklubben Lavuk er et såkaldt ”kan” tilbud, men med en ambition om, i 

fællesskab med målgruppen, at sikre et så rigt, udviklende og mangfoldigt tilbud 
som overhovedet muligt. Nedenstående er eksempler på opgaver vi løser, 

udover kerneopgaven. Så prædikatet kan meget vel være ”kan”, men indholdet ”skal”. 
 

Den forebyggende sociale indsats:  

• Tilbyder tværkommunalt socialt samvær 

• Holder mennesker der er i gråzonen, væk fra ikke-gavnlige og 

kriminaliserende fællesskaber 

• Støtter mennesker i at skabe og vedligeholde sjove og udviklende 
fællesskaber 

• Der er mange sundhedsfremmende tiltag som fitness, fodbold, floorball, 

skitur, deltagelse i DHL og svømning der vil bortfalde 

• Den reelle inklusion er, og har altid været definerende for alt, hvad vi 

foretager os 

• Eksempelvis spiller vores floorballhold i en liga, hvor de er det eneste 

hold, hvor spillerne har et handicap. Dermed inddrages holdet i andre 
sociale sammenhænge 

-- AKT 111250 -- BILAG 3 -- [ Voksenklubben Lavuk_Socialudvalget ] --
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• Man får mulighed for at komme på ferie, som alle andre i samfundet. Uden 

at det er forbundet med en meromkostning for kommunen, uanset 
borgerens behov 

• Man styrkes i at kunne håndtere livets udfordringer på egen hånd 

• Personalet løser mange hjemmevejlederrelaterede opgaver 

• For mange der benytter Voksenklubben Lavuk, repræsenterer tilbuddet 
deres primære sociale netværk 

 

• Mange vil, udover at miste deres netværk, også miste en væsentlig del af 
deres historie, da mange har været hos os i årtier 

• Vi mener, at alle mennesker, uanset forudsætninger, har ret til et godt og 

rigt socialt liv  

• Men denne beslutning risikeres yderligere stigmatisering af en, i forvejen 
udsat gruppe mennesker 

• Alle aktiviteter i Voksenklubben Lavuk, er dikteret af målgruppen selv, 

hvilket vi vurderer som værende ret unikt 

• Alle tilsynsrapporter fra Socialtilsynet er kontinuerligt meget flotte, 

hvilket understøtter og bekræfter den kvalitative indsats i tilbuddet 

• Vi oplever at flere og flere af dem der benytter vores tilbud, kan være 
kriminalitetstruede, have psykiske problemer og/eller misbrug, ved siden 

af deres udviklingshæmning.  Det vil sige, at vi også løser komplekse og 

samfundsrelaterede udfordringer, der griber ind i væsentligt flere lag 

 

Medarbejdersammensætningen i Voksenklubben Lavuk er ligeledes mangfoldig 

og tilbyder en yderst kompetent og bred pallette af muligheder for målgruppen. 

Udover pædagoger, er der også ansatte med meget forskellig fagbaggrund, dette 
for at sikre et så varieret og kvalitativt tilbud som muligt. Vi har også siden 2022 

haft en ansat med ukrainsk baggrund i vores køkken. Dels med det sigte at 

hjælpe hende med at blive integreret, men også for at kunne bistå, såfremt vi 
ville modtage ukrainske flygtninge med handicap. 
 

 
 

 

 
 

 
 



 

Lavuk s  h j emmes id e  ww w. lavuk .org  

LAVUK  

Borg ervæng et  19  

2100  Københ avn  Ø  

lavuk @lavuk . org  
 
 

 

 
Socialforvaltningens strategiske indsatsområder 2023-2025, indeholder blandt 

meget andet nedenstående indsatser: 

• Et godt liv med deltagelse i fællesskabet 

• Borgerens vej mod selvstændigt liv 

• En plads i fællesskabet 

 

 
Alt dette foregår i Voksenklubben Lavuk hver dag, og har indtil videre gjort det i 

26 år, og indsatserne i Voksenklubben Lavuk har altid rakt langt ud over 
åbningstiden. Og vi er glade for, at Socialforvaltningen deler vores ambitioner 

for området. 

 
Afslutningsvis har vi en bekymring, der vedrører afskedigelser, som vil være en  

naturlig konsekvens af en mulig besparelse. Som vi forstår procesplanen, vil en 

opsigelse af samarbejdet træde i kraft pr. 1/6  
2024. Det er en nærmest umulig opgave at kunne honorere i forhold til 

overenskomsterne, da en påtænkt opsigelse også indeholder en sindetskrivelse 

af 3 ugers varighed. 
 

Rigtig mange af vores dygtige medarbejdere har lang anciennitet, og har 6 

måneders opsigelsesvarsel, hvilket umuliggør en opsigelsesdato der hedder den  
31/5. Vi skal i øvrigt reducere vores højt kvalificeret medarbejderstab med ca. 

50 procent. Vi håber derfor, at Socialudvalget vil opretholde den eksisterende 

aftale med Voksenklubben Lavuk.  
 

 

 
 

Med venlig hilsen  

 
Lis Arrhenius                                                                                 Thomas Arentoft Hinsby  

Formand for Lavuks bestyrelse                                                Leder af Lavuk 
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Emne: Risikoanalyse fra Settlementet

 

Kære Karina,

 

Jeg skriver hermed til dig og det øvrige Socialudvalg på vegne af Settlementet Vesterbro. Vi er selvsagt rystede over

at figurere på listen over forslag til nedskæringer.

 

Jeg vedhæfter vores beskrivelse af konsekvenser af en eventuel nedskæring. Inklusiv et skema side 3, der

beskriver antallet af mennesker vi når, via vores forskellige indsatser. Jeg håber, I vil have tid til at læse det.

Særligt i lyset af at indstillingen fra forvaltningen ikke er retvisende. Her står at vi årligt støtter 1000

københavnere. Dette er ikke korrekt.

 

Alene i år forventer vi at støtte 2463 københavnere ramt af udsathed. Sidste år var antallet 1544. Stigningen skyldes

støtte fra fonde. Vores strategi er at øget antallet af mennesker, vi støtter markant via partnerskaber. Dette arbejde

er nu i fare for at standse.  Indsatser er i fare for at lukke.

 

Sker dette, er der stor risiko for at vi vil se øget hjemløshed og øget træk på psykiatrien i København. Skal vi afbryde

vores samarbejde med fonde og styrelser, står vi i fare for næse år at skulle tilbagebetale anslået 12 mio. – måske

mere, i det vi har ansøgninger ude, vi nu venter på svar på. Dette skyldes, at vores samarbejde beror på, at vi i god

tro har etableret samarbejder, hvor vi takket være støtten fra  Københavns Kommune, selv sikrer midler til drift.

Støtten fra fonde og styrelser har derfor kunnet gå direkte til det sociale arbejde. København står derfor til at miste 6

gange så meget i støtte til direkte socialt arbejde, som vi modtager i støtte til drift, hvis de foreslåede nedskæringer

på vores gennemføres. Dertil kommer de øgede udgifter eksempelvis i psykiatrien.

 

Vi forstår fuldstændig, at I står i en meget, meget svær situation. Vi appellerer til, at I bruger alle jeres politiske

kræfter og finder en løsning, så vi undgår de bebudede besparelser på Settlementet, de øvrige

civilsamfundsorganisationer og kommunens egne vigtige indsatser.

 

Jeg skal for en god ordens skyld fortælle, at vi har startet en underskriftsindsamling, hvor vi beder københavnerne

om at bakke os op

 

De bedste hilsner

 

Vibeke

 

 

 

Vibeke Vinther

Forstander
 
vibeke@settlementet.dk
Tlf. 50 56 65 29
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I Settlementet tror vi på det enkelte menneske og de stærke fællesskaber.  
Vi har arbejdet socialt i Vesterbros gader i over 100 år og skaber forandringer og nye håb hver eneste dag.  

Vi støtter og rådgiver og vi løfter i flok. Alle er med i fællesskabet. 

 
VVii  sskkrriivveerr  ttiill  ddiigg  ffrraa  SSeettttlleemmeenntteett  VVeesstteerrbbrroo..  VVii  eerr  ddyybbtt  rryysstteeddee  oovveerr  eennddnnuu  eennggaanngg  aatt  ffiigguurreerree  ppåå  ffoorrvvaallttnniinnggeennss  uuddkkaasstt  
ttiill  ssppaarreeffoorrssllaagg.. Det drejer sig om forslag om at spare 1.9 mio. i den varige bevilling i støtte til drift til Settlementet 
Vesterbro.  Midlerne er helt afgørende for vores sociale arbejde til gavn for tusinder af socialt udsatte københavnere.  
 
Vi har lavet en risiko-analyse samt skemaer, hvor I kan se, hvor mange mennesker, der årligt får støtte af Settlementet. 
Vi har også lavet en tabel, der illustrerer, at vi får midlerne til vores sociale arbejde til at vokse via støtte fra fonde, alene 
i år er forholdet 1:6. Det gør, at vi hvert år kan nå flere og flere mennesker. Hele indsatsen hviler på den afgørende 
støtte til drift. VVii  aappppeelllleerreerr  ppåå  ddeett  kkrraaffttiiggssttee  ttiill,,  aatt  II  iikkkkee  sskkæærreerr  ffuunnddaammeenntteett  vvæækk  uunnddeerr  ooss..  
 
RRIISSIIKKOOAANNAALLYYSSEE  --  KKOONNSSEEKKVVEENNSSEERR  FFOORR  VVOORREESS  SSOOCCIIAALLEE  AARRBBEEJJDDEE  UUDDEENN  DDEENN  AAFFGGØØRREENNDDEE  SSTTØØTTTTEE  TTIILL  DDRRIIFFTT::  
  

11..SSeettttlleemmeenntteettss  rrååddggiivvnniinngg,,  ddeerr  ggiivveerr  rreettsshhjjæællpp,,  ssoocciiaall--  oogg  ggæællddssrrååddggiivvnniinngg til nogle af Københavns allermest udsatte 
borgere, anslås i 2023 at rådgive i alt 1.872 mennesker. De rådsøgende kommer fra hele København. 21% er henvist 
direkte fra deres sagsbehandler. Andre kommer via vores samarbejde med psykiatrien, erhvervsskoler og det almene 
boligselskab KAB, der qua vores partnerskab direkte informerer de udsætningstruede om mulighed for økonomisk 
rådgivning i Settlementet. De fleste rådsøgende kommer i 3 - 4 rådgivningsforløb. Andre har tilstrækkelig hjælp via en 
telefonisk dialog. Rådgivningen sikrer kort sagt de mest udsattes københavneres retssikkerhed, og vi bekæmper i den 
grad hjemløshed. Vores finansiering er sammensat af cirka 45% af indtægter fra private fonde og samarbejder og 55% 
fra Civil- og Socialstyrelsen. TTaakkkkeett  vvæærree  ssttøøtttteenn  ffrraa  ffoonnddee,,  hhaarr  vvii  lløøbbeennddee  kkuunnnneett  øøggee  aannttaalllleett  aaff  mmeennnneesskkeerr,,  vvii  hhjjæællppeerr  
ddee  sseenneerree  åårr..  AAffggøørreennddee  ffuunnddaammeenntt  eerr  ddrriiffttssbbeevviilllliinngg  ffrraa  KKøøbbeennhhaavvnnss  KKoommmmuunnee  ((ssee  sskkeemmaa  ssiiddsstt  ii  bbrreevv))..  

  
UUddeenn  ddrriiffttssttiillsskkuudd  ffrraa  KKøøbbeennhhaavvnnss  KKoommmmuunnee  vviill  vvoorreess  rrååddggiivvnniinngg  ppootteennttiieelltt  ssttåårr  ffoorr  lluukknniinngg..  VVii  vveedd  ggaannsskkee  eennkkeelltt  iikkkkee,,  
hhvvoorr  ddee  nnææsstteenn  22..000000  uuddssaattttee  rrååddssøøggeennddee  kkøøbbeennhhaavvnneerree  hheerreefftteerr  sskkaall  ffåå  ddeerreess  hhjjæællpp..    
FFoorrddii::  Uden de helt afgørende midler til drift, vil vi skulle genforhandle alle forudgående aftaler med Civilstyrelsen, 
Socialstyrelsen og med fondene. Deres støtte er øremærket det sociale arbejde, nærmere bestemt vores ansatte jurist, 
socialrådgivere og rekruttering og fastholdelse af de mere end 30 frivillige (jurister, social- og bankrådgivere), der 
ugentligt udfører frivillig rådgivning i Settlementet mange har været loyalt engagerede i mange år.  
 
Uden basismidler til administration vil vi skulle anmode om, at dele af bevillingerne fra de to styrelser og fonde skulle gå 
til det administrative. Dette er ikke den aftale, vi har nu. Vi forudser en kaotisk situation, i forhold til en sådan evt. 
genforhandling af tilskud. Vi forudser en langvarig proces, og vi tvivler på, at de vil acceptere, at de øremærkede midler 
til jurist og socialrådgivere vil skulle gå til administration. DDeettttee  vviill  ppootteennttiieelltt  ffoorråårrssaaggee  eenn  lluukknniinngg  aaff  SSeettttlleemmeenntteettss  
rrååddggiivvnniinngg,,  ddeerr  hhaarr  eekkssiisstteerreett  ppåå  VVeesstteerrbbrroo  ssiiddeenn  11995522.. 

 

22..  VVii  vvaarr  mmeeggeett,,  mmeeggeett  ggllaaddee,,  ddaa  vvii  mmooddttoogg  eenn  vvaarriigg  bbeevviilllliinngg  ttiill  vvæærreesstteeddeett  GGaanngg  ii  GGaaddeenn  ii  IIsstteeddggaaddee.. Bevillingen lyder 
på 1,3 mio. Tak for det. Vi har også hele tiden sagt, at vi ikke kan drive et rettighedsbaseret værested, der seriøst 
forebygger hjemløshed, ensomhed, indlæggelser i psykiatrien og skaber fællesskab og øget livsglæde blandt over 145 
særdeles udsatte københavnere for den bevilling. Vi har også sagt, at vi påtager ansvaret for at søge den resterende 
finansiering fra fonde. Vi er i dialog med fonde om bevillinger til 2024 og de kommende år frem.  

  
UUddeenn  ddrriiffttssttiillsskkuudd  ffrraa  KKøøbbeennhhaavvnnss  KKoommmmuunnee  eerr  ddeettttee  iikkkkee  mmuulliiggtt. Vi har ikke selv muskler til at søge finansiering, hvis I 
fjerner vores driftstilskud. Værestedet vil blive reduceret, få medarbejdere, færre åbningstider, mangel på faglig 
kontinuitet, der netop sikrer det afgørende forebyggende arbejde i forhold til hjemløshed og indlæggelser i psykiatrien. 
SSeettttlleemmeenntteett  vviill  vvæærree  sskkåårreett  nneedd  ttiill  eenn  hheelltt  aannddeenn  ssttøørrrreellssee..  KKvvaalliitteetteenn  aaff  ddeett  ssoocciiaallee  aarrbbeejjddee  ii  vvæærreesstteeddeett  vviill  vvæærree  uuvviiss.. 

 

33..  VVii  ddrriivveerr  kklluubbbbeerr,,  ddeerr  ssiikkrreerr  ffæælllleesssskkaabbeerr,,  rrååddggiivvnniinngg  oogg  bbeekkææmmppeerr  eennssoommhheedd  bbllaannddtt  uuddssaattttee  æællddrree..  De mennesker, 
der deltager i klubberne, har minoritetsbaggrund og dansk baggrund fra ”det gamle Vesterbro”. De midler, vi modtager 
til at drive klubberne, dækker de nødvendige medarbejder-timer, husleje og nogle aktiviteter. Størstedelen af 
aktivitetsmidler (til rådgivning, ture, foredrag) skaffer vi selv gennem fondsbevillinger. Administration af indsatsen sker 
takket være driftstilskuddet fra Københavns Kommune. UUddeenn  ddrriiffttssttiillsskkuuddddeett  ffrraa  KKøøbbeennhhaavvnnss  KKoommmmuunnee  vviill  iinnddssaattsseenn  
bblliivvee  mmaarrkkaanntt  ssvvæækkkkeett,,  ddaa  ddeerr  ooggssåå  hheerr  eerr  ttaallee  oomm  iinntteerrnntt  ffoorrbbuunnddnnee  kkaarr..   

 

-- AKT 111250 -- BILAG 5 -- [ RISIKOANALYSE Settlementet Vesterbro ] --



 

I Settlementet tror vi på det enkelte menneske og de stærke fællesskaber.  
Vi har arbejdet socialt i Vesterbros gader i over 100 år og skaber forandringer og nye håb hver eneste dag.  

Vi støtter og rådgiver og vi løfter i flok. Alle er med i fællesskabet. 

44..  II  ssnnaarrtt  4400  åårr  hhaarr  SSeettttlleemmeenntteett  ssttååeett  bbaagg  ddee  ssoocciiaalløøkkoonnoommiisskkee  bbuuttiikkkkeerr  ii  SSaaxxooggaaddee,, verdens eneste socialøkonomiske 
gade. Alle, der kommer i Saxogade, bliver berørt af det helt unikke fællesskab, der lever på tværs af mennesker med så 
mange forskellige sociale baggrunde. Saxogade er og har altid været et sandt socialt eksperimentarium. Med fokus på 
de allermest udsatte københavnere har vi arbejdet i krydsfeltet mellem social- og beskæftigelsesområdet og skabt 
resultater. Vi har løftet de mest udsatte ud af kontanthjælpssystemet og ind i arbejdsfællesskaber. Udover en række 
andre beskæftigelsesindsatser sikrer vi alene i 2023 f.eks. 47 unge i social udsathed, der hverken har uddannelse eller 
job, ½ årige forløb, der indeholder mentor, praktik i Saxogade, workshops med fokus få fællesskab og handlekraft. Dette 
sker i samarbejde med Københavns Kommune for midler fonde har bevilliget til Settlementet. Vi skaber sociale 
forandringer for de unge med fokus på uddannelse og jobs, og vi sparer selvsagt - også her - Københavns Kommune for 
millioner. UUddeenn  ddrriiffttssttiillsskkuuddddeett  ffrraa  KKøøbbeennhhaavvnnss  KKoommmmuunnee  vviill  ooggssåå  ddee  aaffttaalleerr  mmeedd  ffoonnddee  sskkuullllee  ssttåå  ttiill  ggeennffoorrhhaannddlliinngg,,  ddaa  
vvii  iikkkkee  vviill  hhaavvee  mmiiddlleerr  ttiill  aatt  aaddmmiinniissttrreerree  ddeemm..  OOmm  ddee  kkaann  ggeennffoorrhhaannddlleess  oogg  ii  hhvviillkkeenn  ffoorrmm  eerr  uuvviisstt..   
 
HHvvaadd  ggåårr  ddrriiffttssmmiiddlleerrnnee  ttiill?? I Settlementet er driftsmidlerne altid gået til rygraden i organisationen. De er med til at 
sikre ledelse, udvikling, styring af økonomi, HR, GDPR, IT, lys, el, varme, forsikring etc. Tilskuddet dækker ikke alle 
udgifter til administration. Med lodder og trisser skraber vi selv det resterende sammen. HHvviiss  ttiillsskkuuddddeett  bboorrttffaallddeerr,,  kkaann  
vvii  iikkkkee  ssiiggee  aannddeett  eenndd,,  aatt  SSeettttlleemmeenntteett  VVeesstteerrbbrroo  bblliivveerr  rreedduucceerreett  ttiill  eenn  ssæærrddeelleess  ssøørrggeelliigg  ssttøørrrreellssee..  OOgg  aatt  ssiittuuaattiioonneenn  
oommkkrriinngg  vvoorreess  iinnddssaattsseerr  ffoorr  bbyyeennss  mmeesstt  uuddssaattttee  vviill  vvæærree  kkaaoottiisskk..  
  
FFoorr  eett  hhaallvvtt  åårr  ssiiddeenn  vvaarr  vvii  iiggeennnneemm  eett  uussiikkkkeerrtt  ffoorrlløøbb  oommkkrriinngg  vvæærreesstteeddeett  GGaanngg  ii  GGaaddeenn,,  ddeerr  sskkaabbttee  ssttoorr  uurroo  bbllaannddtt  
bbrruuggeerree,,  ffrriivviilllliiggee  oogg  mmeeddaarrbbeejjddeerree  ii  oorrggaanniissaattiioonneenn..  AAtt  mmaann  vvæællggeerr  aatt  ssiikkrree  vvoorreess  vvæærreesstteedd  mmeedd  eenn  vvaarriigg  bbeevviilllliinngg  ffoorr  
ddeerreefftteerr  aatt  ffoorreessllåå  nnooggeett  ssåå  rraaddiikkaalltt  ssoomm  aatt  ffjjeerrnnee  SSeettttlleemmeenntteettss  ggrruunnddbbeevviilllliinngg,,  ddeerr  ggåårr  ttiillbbaaggee  ttiill  11996600éérrnnee  eelllleerr  
llæænnggeerree  eerr  ggaannsskkee  eennkkeelltt  hheelltt,,  hheelltt  uuffoorrssttååeelliiggtt..  VVii  eerr  hheelltt  uuffoorrssttååeennddee  oovveerr,,  aatt  vvoorreess  bbrruuggeerree  oogg  ffrriivviilllliiggee  nnuu  iiggeenn  sskkaall  ssttåå  
ii  ddeennnnee  uullyykkkkeelliiggee  uuvviisshheedd,,  ddeerr  rraammmmeerr  ddeemm  mmaarrkkaanntt..  
 
Vi vil bestemt gerne den modsatte vej. Vi ser os selv som en stærk og relevant social organisation og partner til 
Københavns Kommune. Vi vil gerne samarbejde yderligere - og gerne meget mere strategisk. Vi hjælper flere og flere 
mennesker, vi modtager flere og flere midler fra fonde. Vi bekæmper hjemløshed, indlæggelser i psykiatrien og skaber 
stærke fællesskaber blandt de mest udsatte - og sikrer adgang til uddannelse og jobs. Det arbejde skal fortsætte til gavn 
for de meste udsatte københavnere, det giver ingen mening at stoppe her! (SSee  sskkeemmaa  nnææssttee  ssiiddee))..  
 
VVii  aappppeelllleerreerr  ttiill,,  aatt  II  ffaasstthhoollddeerr  ddrriiffttssttiillsskkuuddddeett  ttiill  SSeettttlleemmeenntteett,,  ssåå  vvii  kkaann  ffoorrttssæættttee  vvoorreess  aaffggøørreennddee  aarrbbeejjddee  oogg  ssiikkrree  
ssoocciiaallee  ffoorraannddrriinnggeerr  ffoorr  kkøøbbeennhhaavvnneerree,,  ddeerr  lleevveerr  ii  ssoocciiaall  uuddssaatthheedd..  OOgg  vvii  aappppeelllleerreerr  ttiill,,  aatt  II  ppåå  ssaammmmee  mmååddee  ssiikkrreerr  eenn  
rreeddnniinngg,,  ddeerr  ooggssåå  ffrreemmaaddrreetttteett  ssiikkrreerr  ggeennnneemmfføørreellssee  aaff  ddee  øøvvrriiggee  iinnddssaattsseerr,,  ddeerr  pp..tt..  ssttåårr  ttiill  lluukknniinngg,,  
 
 
Vibeke Vinther                                 Nikolaj Nielsen 
 
Forstander i Settlementet    Jurist og Formand i Settlementet 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  



 

I Settlementet tror vi på det enkelte menneske og de stærke fællesskaber.  
Vi har arbejdet socialt i Vesterbros gader i over 100 år og skaber forandringer og nye håb hver eneste dag.  

Vi støtter og rådgiver og vi løfter i flok. Alle er med i fællesskabet. 

IInnddssaattss//åårrssttaall//aannttaall  
mmeennnneesskkeerr   

  
22002222  
   

22002233 (anslået)   KKoonnsseekkvveennsseerr  AAnnttaall  mmeennnneesskkeerr  vvii  nnåårr  ii  22002244  ––  UUddeenn  ddeenn  aaffggøørreennddee  ddrriiffttssssttøøttttee   

Rådgivning – retshjælp, 
social- og gældsrådgivning  912  

1872  
anslået for i år  

(1484 pr. 
15.10.23)1 

  

AAnnttaall  mmeennnneesskkeerr  vvii  nnåårr  ii  22002244::  UUvviisstt  
 
Finansieret af Civilstyrelsen, Socialstyrelsen og fonde. Midler er øremærket det 
sociale arbejde. Kaotisk at skulle genforhandle at noget af dette skulle gå til 
administration. Resultat uvist 

Værestedet Gang i Gaden  145  145  

  AAnnttaall  mmeennnneesskkeerr  vvii  nnåårr  ii  22002244::  UUvviisstt    
 
Forudsætningen for at drive Gang i Gaden vil være markant forandret. Uden 
driftsmidler kan vi ikke hente fondspenge hjem, hvilket er afgørende for at sikre et 
rettighedsbaseret værested, der bekæmper hjemløshed, indlæggelser i psykiatri etc. 
Dette vil svække værestedet markant. Resultat uvist 
   

Klubber  300  206 

AAnnttaall  mmeennnneesskkeerr  vvii  nnåårr  ii  22002244::  UUvviisstt  
    
Vi når mange mennesker for ganske få lønmidler, og vi fundraiser selv til de fleste 
aktiviteter. Umuligt at flytte de begrænsede midler til administration, svært at se 
hvordan vi skal styre og lede indsatsen.    

Beskæftigelses-
/uddannelsesindsats/Sociale 
handelsgade Saxogade 

187 240  

AAnnttaall  mmeennnneesskkeerr,,  ddeerr  kkoommmmeerr  iiggeennnneemm  vvoorreess  bbeesskkææffttiiggeellsseess--  oogg  uuddddaannnneellsseessffoorrlløøbb  ii  
SSaaxxooggaaddee  22002244::  UUvviisstt  
 
Vi har fondsmidler til også de kommende år at sikre 45 udsatte unge forløb med fokus 
på uddannelse og job. Forlængelse af disse er uvist uden back-up administration. 
Derfor er denne indsats uvis. 
 
P.t. afventer vi desuden afgørelse om ny aftale med fokus på beskæftigelsesforløb via 
de 9 socialøkonomiske butikker i Saxogade.  

Frivillige på tværs af 
indsatser  

 
140 

 
163  

AAnnttaall  ffrriivviilllliiggee  ii  22002244::  UUvviisstt  
 
Indsatserne, der involverer flest frivillige, er truede af lukning, herunder rådgivning og 
Gang i Gaden. Et meget, meget stærkt frivillig-miljø, der sætter en ære i at mennesker 
mødes på tværs af sociale markører og giver og lærer af hinanden vil forsvinde. Vi 
prøver at holde fanen højt blandt de frivillige med mange forskellige baggrunde, 
meget, meget svært igen at skulle kommunikere om usikre tider/mulige 
nedskæringer. 

SSaammlleett  aannttaall  mmeennnneesskkeerr  vvii  
nnåårr  ii  åårr  22002222,,  22002233  oogg  22002244 

  
11..554444  

                ((11668844  
inklusiv 

frivillige med 
mange 
sociale 

baggrunde) 

              22..446633  
                ((22662266  

 inklusiv 
frivillige med 

mange sociale 
baggrunde) 

  UUvviisstt   

  
VVii  ssttøøtttteerr  mmaarrkkaanntt  fflleerree  mmeennnneesskkeerr  ii  ddaagg  eenndd  ttiiddlliiggeerree..  DDeettttee  sskkyyllddeess  bbllaannddtt  aannddeett  ssttøøttttee  ffrraa  ffoonnddee..  AAlleennee  ii  22002233  
mmooddttoogg  vvii  ii  aalltt  1111..99  mmiioo..  ii  ssttøøttttee  ffrraa  ffoonnddee  oogg  ppuulljjeerr..  DDee  ggiivveerr  iikkkkee  aaffggøørreennddee  mmiiddlleerr  ttiill  aaddmmiinniissttrraattiioonn..  VVoorreess  ssttrraatteeggii  eerr  
aatt  øøggee  ssttøøtttteenn  ffrraa  ffoonnddee  oogg  ssttøøttttee  fflleerree  mmeennnneesskkeerr..    DDeettttee  kkaann  vvii  ggøørree  ii  kkrraafftt  aaff  KKøøbbeennhhaavvnnss  KKoommmmuunneess  aaffggøørreennddee  
ssttøøttttee  ttiill  ddrriifftt.. 
  
ÅÅrr   SSaammlleett  bbuuddggeett     DDrriiffttssttiillsskkuudd  KKKK   AAnnddeell  aaff  oommssæættnniinngg  ii  %%   
2015  Kr. 16.021.457  Kr. 1.654.140  10% 

2023 Kr. 25.500.000 (est.) Kr. 1.860.000  7% 

 
 

1 Markant stigning i vores rådgivning skyldes: 1) Øget efterspørgsel, 2) at vi også nu registrerer de telefoniske rådgivninger samt 3) øget kapacitet 
fra vores side p.g.a ny støtte fra fonde. 



LEV – Livet med udviklingshandicap, København 
v./ Steen Stavngaard 

D. 29.10.2023 

Høringssvar og protest mod besparelsesforslaget og besparelserne på 85 mill.kr i 
Socialforvaltningen, Københavns kommune. 

 

Fjern besparelses forslaget på: 

Idrætsskolen – Idrætsdagtilbud for voksne med udviklings handicap 

Fordi : 

Idrætsskolen er et visiteret dagtilbud med 25 pladser til borgere med udviklingshandicap fra 
København og 15 pladser fra andre kommuner. 

Idrætsskolen er et beskæftigelses tilbud om et år med fokus på idræt, motion og samvær. Tilbudet 
er for borgere over 18 år   

Hvis kommunen nedlægger de københavnske pladser, fjerner man en mulighed for at borgere der 
har flere fysiske udfordringer, flere sygdomme, er mere socialt isoleret , der deltager i mindre grad 
end andre i muligheden for at få et bedre og mere lystbetonet forhold til idræt og motion. Og at 
iopholdet måske giver deltagerne en konstruktiv udvikling der både er forebyggende og 
sundhedsfremmende.  

Desuden kan året på Idrætsskolen være indgangen til fortsat idræt og motion i andre 
sammenhænge. 

I Handicappolitikken 2023-26 er der flere indsatser, som netop bliver tilgodeset i Idrætsskolen 
nævnt, f.eks. s. 29 om det gode hverdagsliv med relevant beskæftigelse, s. 31 om at deltage i 
sociale fællesskaber og få styrket deres netværk og livskvalitet og så fokus på mere forebyggelse 
og sundhedsfremme.  

Derfor stop besparelser på Idrætsskolen – Idrætsdagtilbud for voksne med udviklings handicap 

 

 

 

 

-- AKT 111250 -- BILAG 6 -- [ Idrætsskolen for voksne med udvilkingshandicap 291023 ] --



LEV – Livet med udviklingshandicap, København 
v./ Steen Stavngaard 

D. 29.10.2023 

Høring og protest mod besparelsesforslaget og besparelserne på 85 mill.kr i Socialforvaltningen, 
Københavns kommune. 

 

Fjern besparelses forslaget på: 

KIFU – Københavns Idrætsforening For Udviklingshandicappede 

 

Fordi : 

Borgere der er medlemmer af KIFU har udviklingshandicap – Det er et unikt og enkeltstående  
idrætstilbud – København - hvor borgere med udviklingshandicap får et bredt tilbud af idræt og 
motion mm.  

Udover at være en del af et fællesskab med andre med udviklingshandicap, får medlemmerne 
motion og bedre livsvilkår. 

Trænere og instruktører er frivillige fra lignende idrætsgrene. KIFU giver også de frivillige en unik 
viden og forståelse for borgere med udviklingshandicap.   

Tilbudene i KIFU understøtter at medlemmerne deltager i sociale fællesskaber og understøtter 
forebyggelse ( s. 31) og er sundhedsfremmende og udskyder sygdomme- og 
funktionsnedsættelser(s.31) 

I Handicappolitikken 2023-26 s. 29 -står der at Københavns vil arbejde på at almindelige 
idrætsforeningen skal være mere åbne for borgere med handicap – en god ide, men så længe det 
ikke modsvarer KIFUs arbejde, så vent med besparelserne på KIFU. 

Derfor fjern besparelses forslaget på: 

KIFU – Københavns Idrætsforening For Udviklingshandicappede 

 

 

 

-- AKT 111250 -- BILAG 7 -- [ KIFU 291023 ] --



LEV – Livet med udviklingshandicap, København 
v./ Steen Stavngaard 

D. 26.10.2023 

Hæringssvar og protest mod besparelsesforslaget og besparelserne på 85 mill.kr i 
Socialforvaltningen, Københavns kommune. 

 

Fjern besparelses forslaget på: 

Service reduktion på dagtilbud på deltid for borgere på botilbud. 

 

Fordi : 

Borgere på botilbud med dagtilbud, er borgere der har flest særlige behov og færrest muligheder. 

Det er borgere der bor, har beskæftigelse og fritid på et og samme sted.   

24/ 7/ 365 - Det vil sige 24 timer i døgnet, 7 dage om ugen, 365 dage om året.- og så er der forslag 
om endnu færre muligheder!  

I handicappolitikken 2023-26, s.29  – står der at borgere ( børn og voksne) skal have adgang bedre 
adgang til foreningsliv. Og s. 31 at børn og voksne have adgang til beskæftigelse, fritid og sociale 
muligheder. 

Besparelsesforslaget vil ramme de borgere, der har mindst muligheder og færrest tilbud   

-- AKT 111250 -- BILAG 8 -- [ Service reduktion på dagtilbud på deltid for borgere på botilbud 291923 ] --



LEV – Livet med udviklingshandicap, København 
v./ Steen Stavngaard 

 

D. 29.10.2023 

Høringssvar og protest mod besparelsesforslaget og besparelserne på 85 mill.kr i 
Socialforvaltningen, Københavns kommune. 

 

Fjern besparelses forslaget på: 

Tilbageholdenhed på et §85 korps 

Fordi : 

Borgere, der er i målgruppe for §85 korpset, er borgere der bor i egne bolig – alene.  Borgere med 
udviklingshandicap er en sårbar gruppe, der færre forudsætninger for at kontakte kommunen, få 
beskæftigelse eller arbejde, eller etablere og deltage i fælleskaber.  

Derfor vil en besparelse på §85 korpset betyde forringelser, for borgere der har ”betydelig nedsat 
psykisk eller fysisk funktionsevne eller særlige sociale problemer, som har brug for bostøtte”           
(Retsinformation)-  

Denne gruppe af borgere har brug for vedvarende støtte til en meningsfuld og bedst mulig 
tilværelse.  

En besparelse på § 85 korpset, er i modsætning til Handicappolitikken 2023-26, hvor der står at 
Københavns kommune vil arbejde for ” Lettere adgang til hjælp” s. 12 – men hvis der ikke er nogen 
til at hjælpe borgere med lettere adgang, hvad så ?  

Eller der ikke er nogen pårørende der kan hjælpe og støtte? S.29 

Eller nogen til at støtte og hjælpe borgere til at få beskæftigelse eller arbejde? S. 26 

 

Ja, så er det §85 korpset, der er hjælpen og støtten – for borgere der bor i egen bolig. 

Derfor stop besparelsen på § 85 korpset 

   

 

-- AKT 111250 -- BILAG 9 -- [ Tilbageholdenhed på §85 korpset 291023 ] --



LEV – Livet med udviklingshandicap, København 
v./ Steen Stavngaard 

D. 26.10.2023 

Høringsvar og protest  mod besparelsesforslaget og besparelserne på 85 mill.kr i 
Socialforvaltningen, Københavns kommune. 

 

Fjern besparelses forslaget på: 

Netværkstilbudet Vækstpunktet, CSBB Center for Selvstændig Bolig og Beskæftigelse. 

 

Fordi : 

Vækstpunktet er det eneste netværkstilbud til borgere med særlige behov OG 
bevægelseshandicap 

Vækstpunktet, er det ene ud af to! Netværkstilbus i Københavns kommune – og brugerne har ikke 
andre alternative for klub/ fritidstilbud. 

Vækst punktet har en gruppe af ældre borgere – der ikke andre pårørende – og som har 
Vækstpunktet som deres ”alternative familie”.   

Det er Vækstpunktet der er den gruppes sociale bagland, dem der fejrer borgerens runde 
fødselsdage og fejre jul med dem.  

I Københavns Handicap politik 2023-2026 s. 29 - står der at Københavns vil have særligt fokus på ” 
de borgere, der ikke har pårørende, skal der være en ekstra opmærksomhed på at understøtte 
relationer og trivsel i hverdagen”. 

Det er netop den gruppe borgere, der i særlig grad bruger Vækstpunktet. 
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Kommentar til Københavns Kommunes overvejelse om at lukke SKYEN 6. November 2023 

Generelt om sparekataloget 

 
Mændenes Hjem har stor forståelse for den meget vanskelige situation, som Københavns Kommune står i i 
forhold til at skulle finde besparelser på næste års budget. 
 
I sparekataloget kan vi se en længere række meget borgernære tilbud, som overvejes lukket. Det er vores 
opfattelse, at sparekataloget rummer meget alvorlige overvejelser, som vi få meget betydelige konsekvenser 
for de mange udsatte mennesker, som bor i og bruger København. 
 
Vi har et håb og en opfordring til, at man finder besparelser på områder, som ikke har så alvorlige 
konsekvenser for det levede liv og livskvaliteten for udsatte mennesker. 
 
Om Skyen 
 
Stofindtagelsesrummet Skyen er ét af to stofindtagelsesrum på Mændenes Hjem. Det andet er H17. Skyen og 
H17 supplerer hinanden og sikrer døgndækning for sikre stofindtag på stofscenen. En lukning af Skyen kan 
ikke kompenseres ved blot at øge normering på på H17. 
   
En lukning af Skyen vil have direkte afsmittende effekt på de andre tilbud hos Mændenes Hjem, hvor 
personalet i forvejen er hårdt pressede af et belastende arbejdsmiljø med store krav til arbejdsindsatsen. 
Særligt vil H17 og Den Runde Firkant (Café Dugnad og Sundhedsrummet) blive ramt. 
  
På H17 er der i forvejen en bemanding/normering, som lader meget tilbage at ønske i forhold til potentialet 
for brobygning, overblik over de nære udeområder (rampen) hvor brugerne også er aktive ligesom 
normeringen ikke efterlader kapacitet til 1:1 samtaler eller fx sårpleje. Så selvom H17’s personale, typisk har 
relationer til brugerne, som skaber sprækker af muligheder for god kontakt omkring forbedring af borgerens 
situation, kan dette ikke udnyttes. 
  
På Dugnad, som vil blive direkte belastet af en lukning af Skyen, er personalet i forvejen presset af 
manglende mulighed for pauser, et voldsomt belastende miljø og en normering, der end ikke tillader 
pædagogiske interventioner overfor selv små overtrædelser af husordenen og en samlet ramme, som hindrer 
god og hensigtsmæssig arbejdstilrettelæggelse ved fx sygdom. Sundhedsrummet belastes i og med at en del 
af Skyens brugere i stedet vælger at indtage deres stoffer i Den Runde Firkant, hvilket giver øget risiko for 
overdoser i udeområdet omkring Den Runde Firkant. 
  
Kravene til personalet er i forvejen meget høje, kompleksiteten i opgaven er stor, kravet til handleparathed er 
enormt og belastningen i arbejdsmiljøet er et vilkår, som ikke trænger yderligere pres. Et øget pres på 
medarbejderne er slet og ret ikke en mulighed. En lukning af Skyen kan få betydelige konsekvenser for 
personaleomsætning og sygefravær på H17 og andre, at Mændenes Hjems tilbud. Det skal hertil bemærkes, 
at sygefraværet i forvejen er højt i flere tilbud. 
  
En del af SKYENS brugere vil ved lukning af SKYEN i stedet vil vælge at indtage deres stoffer i det fri eller 
på eget værelse. Stofindtag i det fri øger risikoen for bl.a. fejlfiks, infektioner, ligesom det, ud over det store 
tab af værdighed også skaber mere stofrelateret affald. En lukning af Skyen vil således få betydelige negative 
konsekvenser for brugerne, personalet og Vesterbros miljø, hvor stofscenen vil blive mere utryg at færdes i 
for alle blandt andet, men ikke kun, på grund af øget risiko for ubehandlede overdoser i det offentlige rum. 
  
Dertil kommer i øvrigt, at Københavns Kommune har forpligtelser overfor Mændenes Hjem, såfremt man 
ønsker at ophøre driften af Skyen. Forpligtelser i forhold til drift i bygningen såvel som ombygning af 
lokalerne. Disse forpligtelser udgør forventeligt et betydeligt beløb og er ikke en del af de beregnede 
besparelser, som er fremlagt for politikerne. Mændenes Hjem kan uddybe dette ved behov. 

Bedste hilsner,  

Eva Secher Mathiasen, Direktør, es@maendeneshjem.dk, Tlf: 60610532 
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Til: NF8L@kk.dk (Olivia Lønager Boesen), EF7H@kk.dk (Lea Ravn-Mortensen)

Fra: Borgmesteren SOF (borgmester@sof.kk.dk)

Titel: Fwd: Idrætsskolen for voksne med udviklingshandicap- Sparekataloget

Sendt: 02-11-2023 11:44

From: Jorn Jensen <jnjdsse3@gmail.com>

Sent: Thursday, November 2, 2023 11:42:38 AM

To: Borgmesteren SOF <borgmester@sof.kk.dk>; Charlotte Lund (Borgerrepræsentationen)

<Charlotte_Lund@kk.dk>; Laura Rosenvinge (Borgerrepræsentationen) <Laura_Rosenvinge@kk.dk>; Yildiz Holm

Akdogan (Borgerrepræsentationen) <Yildiz_Akdogan@kk.dk>; Line Ervolder (Borgerrepræsentationen)

<Line_Ervolder@kk.dk>; Mathilde Schøneberg Kastbjerg (Borgerrepræsentationen) <Mathilde_Kastbjerg@kk.dk>;

Annika Smith (Borgerrepræsentationen) <JK3B@kk.dk>; Karina Soon Bergmann (Borgerrepræsentationen)

<Karina_Bergmann@kk.dk>; Cille Hald Egholm (Borgerrepræsentationen) <Cille_Hald_Egholm@kk.dk>

Subject: Idrætsskolen for voksne med udviklingshandicap- Sparekataloget

 

Socialforvaltningen har udarbejdet et Sparekatalog med henblik på besparelser fra 2024 og fremover, og bestyrelsen

finder som flere gange tidligere at Idrætsskolen for Voksne Udviklingshandicappede foreslås nedlagt for at spare det

kommunale tilskud.  

Københavns Kommune har aftale om 25 helårspladser og regionen disponerer over et tilsvarende antal pladser. Nu

overvejer man så, at dette tilbud ikke skal gælde for københavnske borgere. Hvorfor skal der være dårligere vilkår i

København sammenlignet med omegnskommunerne? Det giver slet ikke mening. Den beregnede besparelse er kun i

alt 582.000 kr pr år ved opsigelsen af samarbejdet, idet eleverne har lovmæssigt krav på et andet tilbud hvis de ikke

har mulighed for at gå på Idrætsskolen. Som anført i Sparekataloget vil dette tilbud være ringere for borgerne

ligesom der slet ikke tages hensyn til den generelle sundhedsmæssige fordel ved et ophold på Idrætsskolen. 

I Sparekatalogets kommentar anføres at Idrætsskolen er på vej i udbud og herved forventes det, at udgiften for

Københavns Kommune kan stige med op til 2 millioner. Denne bemærkning forstår vi ikke. Socialforvaltningen sendte

opgaven i udbud i 2022 og skolen sendte et detaljeret tilbud baseret på udbudsbetingelserne uden at prisen pr elev

blev ændret. Af uoplyste grunde blev udbuddet annulleret, og vi har fået oplyst at forvaltningen arbejder på igen at

sætte opgaven i udbud. Når og hvis opgaven kommer i udbud vil skolen naturligvis følge forskrifterne herfor og

medmindre der ændres på kravene ser vi ikke grund til den omtalte prisforhøjelse. 

Idrætsskolen for voksne udviklingshandicappede er et enestående tilbud. Skolen har opnået international

anerkendelse for opnåede resultater og deltagelse i forskningsarbejde  udført i samarbejde med Københavns

Universitet og bl. a. finansieret af private fonde. Skolen er underlagt de lovpligtige tilsyn og i alle rapporter

fremhæves skolens drift som fremragende og det økonomiske tilsyn lægger vægt på at skolens udgifter til

administration er lavere end normalt for den slags opgaver. 

Skolen er grundlagt af frivillige i 1994 og er siden drevet som en selvejende institution, idet driften betales af tilskud

fra de involverede kommuner. Skolen er således et godt eksempel på at det kan lykkes at skabe et fremragende

tilbud til handicappede på frivilligt initiativ. Såfremt Københavns Kommune stopper samarbejdet med skolen vil det

være direkte i modsætning til kommunens handicappolitik hvor det tilstræbes at give handicappede samme

udviklingsmuligheder som andre Københavnske borgere, og hvor der lægges vægt på fremover at øge samarbejdet

med frivillige i det sociale arbejde. 

En opsigelse af driftsaftalen vil både være synd for eleverne og for Københavns Kommune der mister et fyrtårn

indenfor Dansk Handicapidræt. 

På bestyrelsens vegne.

Jørn Jensen, formand for bestyrelsen. Far til tidligere elev på skolen.

Ole Borchs vej 18, 2500 Valby

tlf 40919620

www.idraetsskolen.net 
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Sekretariatet for Amager Vest Lokaludvalg 
Økonomiforvaltningen  

Socialudvalget, Københavns Kommune 

 

   

      

  
Henvendelse vedr. Socialforvaltningens forslag til spa-
rekatalog 2024 

Amager Vest Lokaludvalg henvender sig til Københavns Kommunes So-

cialudvalg, da lokaludvalget er gjort bekendt med, at socialforvaltnin-

gen vil fremlægge en indstilling med et besparelseskatalog på mellem 

85 og 100 millioner på Socialområdet. 

 

Vi vil på kraftigste advare mod at gennemføre besparelser på de lokale 

indsatser, der vedrører Amager Vest, da besparelserne forventeligt risi-

kerer at øge andelen af ensomme mennesker, utilpassede, kriminelle 

unge, udsatte børn og trivslen blandt bydelens absolut mest sårbare 

borgere på Sundholm vil falde. 

 

Gadeplanindsatsen, Spydspidsen og familierådgivningen på Amager, 

er meget vigtige indsatser især set i lyset af, at Amager Vest har flere 

udsatte boligområder som Hørgården, Urbanplanen og Gyldenrispar-

ken, hvor udsatte børn og unge vokser op og risikerer at blive rekrutte-

ret til kriminelle aktiviteter. 

 

Aktivitetscenteret på Sundholm bidrager til en bedre trivsel blandt vo-

res bydels absolut mest sårbare borgere - brugerne af Sundholm.  

 

Opsigelsen af aftalen med værestederne Drys Ind og Vækstpunktet 

kan lokaludvalget på ingen måde bakke op om, da begge institutioner 

yder en stor indsats for at mindske ensomheden blandt borgerne i 

Amager Vest. Dette set i lyset af, at Amager Vest er det område, hvor 

andelen af borgere, der er ensomme, er størst nemlig 17% sammenlig-

net med de andre kommuner og bydele i Region Hovedstadens Sund-

hedsprofil fra 2021. Ensomhed i Region H. er steget fra 2017 til 2021. 

Den største stigning ses i bydelen Amager Vest.1       

 
Venlig hilsen Amager Vest Lokaludvalg 

 

 
1   Rapporter - Sundhedsprofiler (regionh.dk) 

2. november 2023 

Sagsnummer 

2023-0422359 

 

Dokumentnummer 

2023-0422359-2 

 

 

Sekretariatet for Amager Vest 

Lokaludvalg 

Sundholmsvej 8 

2300 København S 

 

EAN-nummer 

5798009800442 

 

www.avlu.dk 
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Bispebjerg Lokaludvalg 
Økonomiforvaltningen  

Til medlemmer af Socialudvalget og Økonomiudvalget 

Vedr. besparelser i Socialudvalget 

Bispebjerg Lokaludvalg ser med stor bekymring på de planlagte besparelser 

i Socialudvalget. Besparelserne rammer bredt Københavns mest udsatte og 

sårbare borgere - psykisk syge, stofmisbrugere, psykisk udviklingshæm-

mede og også integrationsindsatser og forebyggelse af unges mistrivsel og 

indtræden i kriminalitet er i søgelyset.  

 

Bispebjerg bydel er stadig en udsat bydel og rammes i høj grad, da mange 

tilbud er placeret i vores nærområde. Det er særligt ærgerligt oven på 

mange års hårdt og grundlæggende arbejde, som nu står til at falde på gul-

vet og være spildt, hvilket betyder, at bydelen effektivt er sat mange år til-

bage og at forhenværende investeringer aldrig når at komme til deres fulde 

udtryk. Der er tale om besparelser, som vil koste dyrt i sidste ende, hvis 

disse mennesker ikke får en bedre hjælp til at blive en del af samfundet. 

 

Socialforvaltningens forslag til mulige besparelser gælder for følgende ind-

satser i vores bydel: 

 
1. Opsigelse af aftale med Kringlebakken 

2. Afvikling af gadeplansindsatsen på Amager og Bispebjerg-Nørrebro 

3. Afvikling af Familie-og ungerådgivning på Amager og Nørrebro-Bi-

spebjerg 

4. Opsigelse af aftale med Voksenklubben Lavuk 

5. Opsigelse af aftale med Lavuk entertainment 

1. Opsigelse af aftale med Kringlebakken vil medføre et kæmpe erfaring-

stab 

Kringlebakken gør en unik indsats i forhold til integration af yngre kvinder 

med indvandrerbaggrund, ikke mindst kvinder med små børn. Børnene bli-

ver passet i Kringlebakkens legestue, imens deres mødre undervises i 

blandt andet dansk og samfundsforståelse. De bliver støttet i deres første 

tid i Danmark og får tillid til, at man kan lade børnene passe i daginstitution, 

så de selv kan komme ud på arbejdsmarkedet.  

Kringlebakken har og har haft en kæmpestor betydning for mange yngre 

kvinder og har i meget høj grad fremmet integrationen. Medarbejdere og 

frivillige har stor erfaring med målgruppen og det vil være et stort tab, hvis 

deres erfaring og engagement forsvinder ved at lukke Kringlebakken. 

 

31. oktober 2023 

 

 

 

Bispebjerg Lokaludvalg 

Rentemestervej 76 

2400 København NV 

 

EAN-nummer 

5798009800275 

 

www.bispebjerglokaludvalg.kk.dk/ 
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Bispebjerg Lokaludvalg 

Økonomiforvaltningen  

2. Afvikling af gadeplansindsats er uhensigtsmæssig i en tid med uro 

Der er de seneste år blevet arbejdet intenst på at få de unge på Bispebjerg 

væk fra gaderne og holde dem ude af kriminalitet. Der har været sat ind på 

flere fronter og vi kan mærke, at det går fremad. En vigtig indsats er gade-

plansindsatsen og det er mildt sagt uheldigt at nedskalere denne indsats.  

 

3. Familie og ungerådgivningen når ud til de unge, der mistrives 

Familie-og ungerådgivningen er blandt andet med til at forebygge mistrivs-

len blandt unge i bydelen. Det har stor betydning, at det er kendt af de unge 

hvor de kan henvende sig og der arbejdes med mange forskellige proble-

mer. Skoleværing, angst, problemer i hjemmet, begyndende misbrug og 

også med unge kriminalitetstruede. Det er vigtigt, at rådgivningen ligger i 

nærmiljøet, medarbejderne er kendt af de unge og medarbejderne har 

kendskab og kontakt med lokalområdet. Det er en indsats, der fungerer og 

det er virkelig ærgerligt, hvis der ikke satses på forebyggelse af mistrivsel, 

når problemet er så stort, som det er i disse år. 

 

4./5. LAVUK giver mennesker med funktionsnedsættelser gode oplevel-

ser og socialt fællesskab 

LAVUK er et bydækkende tilbud lokaliseret i Ryparken. LAVUK forbedrer 
livskvaliteten for unge og voksne med psykiske og fysiske funktionsnedsæt-

telser gennem aktivitetstilbud og sociale fællesskaber. Det er dybt nedvær-

digende, hvis vi som samfund ikke kan tilbyde denne borgergruppe et kul-

turelt og socialt indhold i hverdagen.  

 

Vi håber, at I kan løse de økonomiske udfordringer på socialområdet på an-

den vis end ved at ramme en af byens mest udsatte bydele med så mar-

kante forringelser, der vil ramme helt skævt her på Bispebjerg.  

Med venlig hilsen 

Trine Schaltz, næstforperson i Bispebjerg Lokaludvalg 

  



Til: NF8L@kk.dk (Olivia Lønager Boesen), EF7H@kk.dk (Lea Ravn-Mortensen)

Fra: Borgmesteren SOF (borgmester@sof.kk.dk)

Titel: VS: Den truende lukning af arbejdspladser/dagtilbud/aftentilbud/sportstilbud inden for handicapområdet

Sendt: 03-11-2023 10:03

 

 

Fra: Lis Mørck <lismorck@gmail.com> 

Sendt: 3. november 2023 09:30

Til: Borgmesteren SOF <borgmester@sof.kk.dk>

Emne: Den truende lukning af arbejdspladser/dagtilbud/aftentilbud/sportstilbud inden for handicapområdet

 

Kære Karina

For min datter - Christine Mørck - vil lukning af Aftenklubben Lavuk betyde en så stor forringelse af hendes liv, som vi

ikke vil kunne se konsekvenserne af. Det er hele hendes sociale liv, der sættes i spil her. Eneste mulighed for Christine

og hendes ligestillede for at have noget at foretage sig i sin fritid.

 

Aftenklubben Lavuk er også det sted, hvor Christine kan komme på skiferie og komme på en uges tur om sommeren.

Dette er jo heller ikke muligt mere på bosteder i København. Det er også sparet væk.

 

Falder det tilbud væk, så er hendes fritid at være isoleret i sin lejlighed - der er ingen muligheder for at have et

værdigt liv mere.

 

Samme gælder sportsklubben KIFU, hvor Christine dyrker sport sammen med rigtig mange andre

udviklingshæmmede. Hvis ikke KIFU fandtes, så var det ikke muligt at dyrke sport. Hvis Christine selv kunne, så gjorde

hun det jo nok, men det er altså ikke en mulighed! 

 

Med venlig hilsen

Jean og Lis Mørck
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Dansk Handicapforbund København 
Danske Handicaporganisationer København 

 

 

     København, d. 6.11.2023 

 

 

Socialforvaltningen 

 

Høringssvar til Socialforvaltningens Sparekatalog 

 
DHF-København og DH-København har modtaget sparekataloget fra Socialforvaltningen til høring. Vi vil på det 
kraftigste advare mod at gennemføre besparelser på de omtalte indsatser, da besparelserne forventeligt risikerer at øge 
andelen af ensomme handicappede, utilpassede handicappede, udsatte børn og trivslen blandt byens absolut mest 
sårbare borgere.  
 
Der advares på det kraftigste mod en nedskalering af egne aktiviteter eller ophør af indsatser fra selvejende 
institutioner, samt reducering af budgettet på egne tilbud, da konsekvenserne kan have langt mere vidtrækkende og 
langtidsvirkende effekt end den besparelse man forsøger at opnår, her tænkes der på forøgede udgifter på alle områder 
indenfor kommunen. Det kan koste menneskeliv i den sidste ende. Det er en kortsigtet besparelse man vil gennemføre 
på det forebyggende område, her tænkes der på bla de frivillige kræfter der yder en stor indsats for at de berørte 
borgere kan have et værdigt liv. 
 
Vi ser med bekymring på at vi vil komme tilbage til tiden med Corona hvor isolation for de berørte områder var 
udbredt, med mere ensomhed, depressioner og dårlige liv til følge.  
 
Vi mener ikke at besparelserne i sparekataloget, overholder den gældende lovgivning på området, når det drejer sig 
om bevilligede aktiviteter, indsatser og madserviceordninger. 
 
Det kan på ingen niveauer accepteres, at der foretages besparelse på nogen af de københavnske bosteder, de er i 
forvejen underbemandet og underprioriteret i Kommunen, her henvises der til den udsendelse som Operation X har 
vist her i november, som understreger behovet for at området bliver opprioriteret. 
 
Det er sådan at Københavns Kommune i mange år har deltaget i 6-bys samarbejde som er mellem de 6 største byer i 
Danmark, og her indtager Københavns Kommune hvert år en konstant sidsteplads. På serviceområdet ”Voksne med 
særlige behov”, har Københavns Kommune i mange år haft bundplacering i sammenligning med de øvrige byer. 
 
Der henvises desuden til den nyligt vedtagne handicappolitik 2023-2026, hvor København omtaler en vision om at 
sikre, at borgere med handicap har mulighed for at leve et selvstændigt liv med høj livskvalitet. De seks målsætninger: 

1. Mere tillid mellem borgere med handicap og kommunen 
2. Lettere adgang til hjælp 
3. Københavns kommune vil arbejde Universelt Design, så byen bliver mere tilgængelig for handicappede 
4. Børn og Unge med handicap lærer og trives bedes dagtilbud, fritidstilbud og skole 
5. Flere skal have adgang til beskræftigelse 
6. Hverdagsliv med kvalitet 

 
Med sparekataloget kan denne vision begraves. De seks målsætninger København har vedtaget i politikken bliver det 
ikke muligt at gennemføre i fremtiden, og specielt målsætning 6 bliver umulig at indfri. 
 
Med venlig hilsen 
 
Hans Møller 
Forperson for 
Dansk Handicapforbund København 
Danske Handicaporganisationer København 
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Til: NF8L@kk.dk (Olivia Lønager Boesen), EF7H@kk.dk (Lea Ravn-Mortensen)

Fra: Borgmesteren SOF (borgmester@sof.kk.dk)

Titel: VS: Sparekataloget - hjælp os

Sendt: 02-11-2023 13:02

 

 

Fra: mitzie pitzner <mitzie.pitzner@gmail.com> 

Sendt: 2. november 2023 12:58

Til: Borgmesteren SOF <borgmester@sof.kk.dk>

Emne: Sparekataloget - hjælp os

 

Kære Karina
 

Jeg troede, jeg allerede var slået helt ud i bestræbelserne på at hjælpe min handicappede søn til
et værdigt liv. Men jeg tog fejl…..
Jeg har set sparekataloget og jeg har aldrig været så bange i mit liv. For hvad nu hvis…. alle de
tilbud min søn benytter bliver lukket ned - eller serviceforringede. Hvad gør jeg så?
 

Jeff’s (min søn) liv består i at have et job at stå op til og glæde sig til. Det er med til at få ham til at
føle sig inkluderet i samfundet og som én, man også regner med. Hvis I lukker det ned, altså
Lavuk Entertainment, hvad skal han så stå op til?
 

Og hvis I samtidig lukker ned for Lavuk - voksenklub, som for Jeff er det sted, hvor han kan være
med ligesindede, som andre unge uden handicap, der går på café eller i klub eller bare er
sammen, hvad skal han så lave? Hvad er muligheden for ham, til at leve et liv, så tæt på det liv, vi
andre uden handicap lever?
 

Det er så uhyggeligt for mig at tænke på, og når det er sagt, så kan jeg slet ikke forstå, hvordan vi,
med disse besparelser, kan leve op til det vi har skrevet under på i FN’s Handicapkonvention.
 

Jeg er dybt rystet og dybt bekymret. Håber du/I formår at råbe landspolitikerne op, til at få skrottet
den budgetlov - for pengene er der jo. Det skylder vi vores absolut svageste borgere.
 

Venlige hilsner
Mitzie Pitzner
Hostrups Have 21, 3. tv
1954 Frederiksberg C
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København den 7. november 2023 

Til Socialudvalget i Københavns Kommune 

Jeg skriver til jer i forbindelse med de besparelser som Københavns Kommunes 

socialudvalg skal behandle den 15. november, og som TUBA også er omfattet af. 

Psykisk sårbare unge er en del af socialudvalgets strategi for 2023-2025 

TUBA stiller sig grundlæggende uforstående over for forslaget til besparelse. Ikke 

mindst fordi unge med psykiske udfordringer er et indsatsområde i den strategi, som 

Socialudvalget vedtog sidste år for 2023-2025. 

Her fremgår det, at ”der med fordel kan udvikles flere såkaldte ’lavtærskel-tilbud’, der 

ikke kræver forudgående udredning, afgørelse og visitation. Grundlæggende er 

formålet, at de unge får den rette indsats og støtte og dermed mulighed for at få et 

ungdomsliv på lige fod med deres jævnaldrende”1.  

TUBA er netop sådan et lavtærskeltilbud, hvor målgruppen består af unge med 

psykiske belastninger som angst, gentagende depressioner, alvorlig psykisk mistrivsel 

såvel som spiseforstyrrelser og selvskade. 

De foreløbige resultater fra et forskningsprojekt under Aarhus Universitet om 

effekten af TUBAs indsats underbygger, hvor belastet de unge er. Her fremgår at: 

• 81 procent har været udsat for vold i opvæksten 

• 84 procent angiver, at de lider af psykisk mistrivsel 

• 54 procent har symptomer på depression 

• 39 procent udvikler symptomer på PTSD 

TUBA er et specialiseret behandlingstilbud 

Det kræver et specialiseret tilbud, der kan behandle unge med så alvorlige 

belastninger. Ikke bare et socialt tilbud, der kan give de unge omsorg, for det er ikke 

hvad, de unge har brug for. De har brug for behandling. TUBA er netop et 

behandlingstilbud, hvor vi yder specialiseret terapi på baggrund af 25 års erfaring.  

Ny forskning: TUBA skaber substantielle forbedringer for de unge 

Aarhus Universitet er, som nævnt, ved at afsluttet et forskningsprojekt om TUBAs 

indsats, og har netop udgivet sine foreløbige resultater. Her fremgår det, at TUBAs 

indsats tyder på at have substantiel positiv effekt på de unges mentale sundhed. 

Ligesom det har signifikant negativ effekt at stå på venteliste bare et enkelt år. 

Desværre er der ventetid på TUBAs indsats i København of andre større byer, hvor 

efterspørgslen overstiger kapaciteten. Pt. er ventetiden op til 3 år for unge over 25 år, 

også selvom TUBA hele tiden arbejder målrettet på at behandle flest muligt. 

TUBA har leveret mere end aftalt med kommunen 

TUBA er forpligtet på at have 350 unge i behandling og levere 5.400 terapisessioner 

for 4,1 mio. kr./år. TUBA havde sidste år 580 unge i terapeutisk behandling og 

leverede 6.218 sessioner2. TUBA har dermed leveret mere, end TUBA er forpligtet på. 

Det gør TUBA, fordi det er vores mål at behandle flest muligt unge. 

 
1 Jf. https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Socialudvalget/m%C3%B8de-16112022/referat/punkt-5 Indsatsområde 2 
2 TUBA har derudover behandlet 100 unge og leveret yderligere 1.370 session for en ekstrabevilling i 2022.   
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Ingen indsats for unge over 25 år, hvis besparelser gennemføres 

TUBA modtager, ud over de nuværende midler fra Københavns Kommune, også 

midler fra Social- og Boligstyrelsen, som er øremærket unge under 25 år. 

Det betyder, at gennemfører socialudvalget den foreslåede besparelse, kan TUBA 

ikke tilbyde unge over 25 år behandling, selvom det er denne aldersgruppe, som 

TUBA oplever størst efterspørgsel fra. Pt. står 500 unge på venteliste. Efterspørgslen 

skyldes, at belastningen for en opvækst i en familie med misbrugsproblemer for alvor 

slår igennem i denne alder. Resultatet er, at mange af de unge har svært ved at 

gennemføre uddannelse, fastholde job og/eller gennemgår samlivsbrud. 

Det vil derfor være en meget dyr besparelse for kommunen at spare en forebyggende 

indsats som TUBA væk, da det vil medføre udgifter til fx overførselsindkomster og 

sociale indsatser samt tab af skatteindtægter. I 2022 lykkedes det TUBA at få 6,6 

procent af de unge til at gå fra at være sygemeldt/arbejdsledig til at komme i job. 

Mens 94,3 procent fastholdt uddannelse eller arbejde. 

Dertil kommer, at ca. en tredjedel risikerer at gentage deres forældres 

misbrugsadfærd. For ikke at nævne den ulighed som besparelsen vil medføre, da det 

kun vil være unge over 25 år, der selv kan betale for terapi, der vil få behandling.  

 

TUBA vil på baggrund af ovenstående på det kraftigste opfordre til, at socialudvalget 

ikke gennemfører besparelserne på TUBA. Ikke mindst for de unges skyld. 

 

Har I spørgsmål eller kommentarer til ovenstående, står jeg naturligvis til rådighed. 

 

Med venlig hilsen 

Kåre Skarsholm, 

landsleder i TUBA 
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Til: Københavns Kommune's Socialudvalg

STØTTE-ERKLÆRING
Underskriftindsamling fra brugerne ved

Askovfondens Socialpsykiatri på Nørrebro

Vi, brugere af Askovsfondens tilbud, fremsender herved en støtte-erklæring,
(underskriftindsamling) imod de store besparelser som man har meddelt Askovfonden.
At vi brugere er imod en besparelse af dennne størrelse, er fordi vi frygter det vil gå ud
over de tilbud som nu gives til os sårbare mennesker - via Askovfonden - et værdigt
liv og for mange en tilværelse med indhold. Den slags kan ikke gøres op i penge. Man
kan jo spørge sig selv, om den besparelse der lægges op til, er en reel besparelse. Om
muligt økonomisk, men så absolut ikke hjælpende for os. Man må ikke glemme, at her
er tale om psykisk sårbare, og i fald man skærer ned på Askovsfondens tilbud, risikerer
man, at flere brugere ikke har / kan få en muligbed for det sociale samvær, samtaler,
støtte, m.m., altså en relevant hjælp, et sådant tilbud giver. Det kan så medføre mere
sårbarhed og om muligt flere psykiske lidelser - og dertil hørende indlæggelser. Og vi
ved godt hvad det koster at være indlagt; så eventuelle besparelser vil uden tvivl koste
samfundet mere ved at fjerne det mulige grundlag, altså den sociale støtte og humane
indslgt - som for rigtig mange betyder alt for et liv med ro i sindet. Så resultatet af en
så stor besparelse er både dårligt økonomisk, men måske også en menneskelig deroute;
det sidste er nok det værste. Vi må i al venlighed bede forvaltningen tænke på et bedre
forslag.

Se medfølgende underskrifter:
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med venlig hilsen fra brugerne i Askovfondens tilbud
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Vedr. indstilling til besparelse i ASPA

Kære alle i ASPA

Socialforvaltningen har indstillet ASPA til en besparelse på 2.2 millioner, delvist i 2024 og

fuldt ud i 2025 og frem.

Vi vil bede om foretræde til Socialudvalgsmødet d. 15. november 2023, hvor vi vil

opponere mod denne besparelse.

Vi ved, at Socialforvaltningen samlet skal spare 85 millioner og vi derfor har svært ved at

forestille os, at der ikke kommer besparelser i en eller anden grad.

Kristina Bodenhoff
Leder af hele ASPA



”Vi står midt i en trivselskrise. Aldrig før har så mange børn og unge 
givet udtryk for, at de har det skidt” Citat: sundheds- og omsorgsborgmester Sisse Marie Welling (SF) 

Så hvad skal vores unge gøre, når de forebyggende tiltag forsvinder? 

Det giver anledning til både undren og alvorlig bekymring, at der overvejes nedskæringer i støtten til vores 

børn og unge på Nørrebro/Bispebjerg på et tidspunkt, hvor man konstant konfronteres med deres stigende 

mistrivsel. Københavns Kommune oplever endda en endnu højere grad af mistrivsel blandt vores unge 

sammenlignet med landsgennemsnittet.” Ifølge den seneste Ungeprofilundersøgelse fremgår det, at 11 % 
af de unge på ungdomsuddannelser i København oplever en sådan grad af mistrivsel, at de er i betydelig 

risiko for at udvikle depression eller stress. Dette er særligt foruroligende, da det er mange af vores unge i 

Nørrebro/Bispebjerg, der rapporterer om en markant forværring af deres trivsel. Derudover er det værd at 

notere, at Bispebjerg, hvor Ungerådgivningen er en integreret del af helhedsplanen, er Københavns mest 

udsatte bydel, og samtidig ramt af den igangværende bandekonflikt. Derudover undrer vi os over, at der 

overvejes nedskæringer på forebyggende områder, samtidig med at der skrives om vigtigheden af at levere 

rette hjælp til rette tid. Og at det er afgørende, at børn og unge i mistrivsel får den nødvendige støtte så 

tidligt som muligt. Der er allerede skåret ind til benet, da man allerede her nedjusteret på området og at 

der reelt kun er to årsværk til at varetage den tidlige forebyggelse via Ungerådgivningen på både 

Nørrebro/Bispebjerg.  

Dertil har vi på Nørrebro/Bispebjerg en betydelig andel af unge, der falder ind under den kategori, som vi i 

dag betegner som "klassisk udsatte." Mange af disse unge oplever samtidig den nye form for udsathed, 

hvilket gør, at de befinder sig i en dobbelt sårbar situation. Derfor står vores lokalsamfund over for 

komplekse udfordringer vedrørende trivsel, samtidig med at vi oplever ungdomskriminalitet, der berører en 

stadig yngre målgruppe. 

Om Ungerådgivningen 

Ungerådgivningen er en tidligt forebyggende indsats, som er forankret i Socialforvaltningen, Borgercenter 

Børn og Unge Nørrebro – Bispebjerg, der arbejder Lov om Socialservice §11,2 og §11,3. 

Ungerådgivningen, som er et borgernært tilbud med en nem indgang, tilbyder unge 13-17år, en hurtig og 

håndholdt indsats, der tager fat i problemerne, før de vokser sig uoverskuelige og evt. ender som en tung 

og dyr social sag eller som endnu et nummer i køen til psykiatrien. Begge er systemer som er under 

betydelig belastning, blandt andet på grund af alt for sene tilbud til de unge når livet gør ondt. Vores 

indsats taler ligeledes ind i de bærende elementer i den nye Barnets Lov, og om en tidligere og mere 

borgernær indsats. 

Ungerådgivningen dækker distrikt Nørrebro – Bispebjerg. Indsatsen består overordnet af individuelle forløb 

for unge, konfliktmægling, råd- og vejledning, samt opsøgende arbejde. 

De unge der får forløb i Ungerådgivningen kommer enten via visitation fra egen forvaltning, via den 

opsøgende indsats i lokalområderne, eller via samarbejdspartnere. 

1.     I forløbene tages der udgangspunkt i barnet/den unges behov og situation, det er en 

helhedsorienteret, håndholdt indsats med fokus på hurtig brobygning til netværk og 

civilsamfundet. De børn og unge vi arbejder med har ofte komplekse problemstillinger som fx 

Selvskade, Angst, Ensomhed, begyndende Misbrug, udsat for Mobning, Skoleværing, Konflikter 

hjemme, Digitale krænkelser, Negativ social kontrol, begyndende Depression, Kriminalitetstruede 

eller udøver kriminalitet m.m. 

2.     Der arbejdes altid med et fokus på brobygning i samarbejde med eller til lokalsamfundet. Foruden 

det tætte samarbejde med egen forvaltning og de unges familier, arbejdes der tæt med lokale 
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Ungeværker, Skoler, SSP, Områdefornyelse, Ungekulturhuset, Fritidsjobindsatsen, 

Skolesocialrådgiver, Beboerprojekter, Foreningsliv, Københavner Team, Gadeplan, Lokale 

forretninger, etc. 

3.    I Ungerådgivningen er der endvidere fokus på det opsøgende arbejde, laver gruppeforløb for 

forældre i samarbejde med forebygger fra politiet og beboerprojekt Nordvest. Vi laver trivselsdage 

for skoleklasser med Ungeværket Smedetoften, Københavner Team, Beboerprojekt Nordvest, 

Ungekulturhuset, Oplæg til Bydelsmødre Uddannelse m.m.. 

  

Derudover har vi sammen med Beboerprojekt Nordvest taget initiativ og grundlagt nye Børne/Unge 

netværker. Her samles alle relevante aktører der arbejder med børn og unge i området – både 

professionelle og civile aktører for dele viden og sammen finde gode relevante tilbud og løsninger for vores 

børn og unge.  

 

Ungerådgivningen har i mange år arbejdet målrettet på at etablere stærke samarbejder. Disse relationer 

udgør en uvurderlig ressource i vores stræben efter at hjælpe vores unge med en hurtig integration i de 

positive fællesskaber. Ved at lukke Ungerådgivningen risikerer man imidlertid at skulle begynde forfra, hvis 

man skal imødekomme elementerne i Barnet Lov og leve op til Københavns Kommune nye samlet strategi 

for at komme mistrivsel blandt børn og unge til livs.  

Derfor opfordrer vi til at stemme for, at bevare Ungerådgivningen, hvis man ønsker at fastholde 

muligheden for hurtige indsatser for vores unge i overensstemmelse med Barnets Lov, der også vægter 

tværfagligt samarbejde højt. Faktisk bør man overveje at opjustere Ungerådgivningen, så flere unge kan få 

en hurtigere og tidligere indsats. 

Vi står selvfølgelig til rådighed for Socialudvalget hvis der måtte være spørgsmål som ønskes besvaret.  

Med Venlig Hilsen 

Ungerådgivningen 

Nørrebro/Bispebjerg 

Møllerlodden 15, 2400 København NV. 

Tlf: 21512659/21848250 

  

OBS! 

Vær venligst opmærksom på at Ungerådgivningen fejlagtigt er klassificeret som udelukkende et §11.2 

tilbud i sparekataloget. Dette er bemærkelsesværdigt, især når man i 2018 fjernede muligheden for, at børn 

og unge selv kunne søge hjælp lokalt, når livet blev svært, og at børne og unge i stedet blev instrueret i at 

kontakte døgnvagten telefonisk, hvilket gjorde adgangen til hjælp betydeligt mere besværlig. Faktisk er 

langt størstedelen af børn og unges forløb i Ungerådgivningen et §11.3 forløb, hvilket betyder, at de er 

blevet henvist af en sagsbehandler. Den mindre andel af §11.2 forløb i Ungerådgivningen stammer primært 

fra vores samarbejdspartnere og vores stadig begrænsede opsøgende arbejde. 

 



Off. Bilag - / bekymringsbrev sendt til Socialudvalgets medlemmer i Københavns Kommune 
 

 

Kære medlemmer i Socialudvalget                                                                                          7. november 2023 

 

Jeg kan ikke finde ord, hvis mennesker med et udviklingshandicap igen – igen – igen skal ofres for ”jeres 
sparekniv” i det kommende budget som angivet i Socialforvaltningens - Sparekataloget. 
 

Jeg har en søn på 53 år, som har et udviklingshandicap og bor på et bosted i København Kommune. Siden 
2008 har han bl.a. gået til bowling gennem KIFU, Idrætsforeningen For Udviklingshandicappede, og som han 
har haft stor fornøjelse af, og glædet sig til hver eneste gang – har udviklet sig i sin sport og fået mere 
selvværd. At have et aktivt fritidsliv sammen med andre ligesindede har utrolig stor værdi ……også for 
mennesker med særlige behov. 
 

Forestil dig, at du bliver frataget alle dine aktiviteter og ikke kan gå til sport – badminton, bowling, hånd-

fodbold, dans og med mere – eller hvis du er til golf eller tennis og mister dit sociale netværk med dine 
venner, at I ikke mere kan mødes i klubben med musik og dans. 
Er det et liv, som du også kunne ønske dig ?  Eller vil du føle dig ensom og kasseret ? 

 

Det vil være en katastrofe for mennesker med et udviklingshandicap / særlige behov, hvis de fratages – eller 
bare beskæres – af tilbud til at kunne dyrke idræt i deres fritid og finde fællesskab med ligesindede. 
Vi / I kan ikke bryste os af, at vi lever i et velfærdssamfund, hvor alle kan leve et værdigt liv, når I ikke tager 
omsorg for vore svageste borgere, så de kan få et liv på lige fod som du og jeg. 
Dette i overensstemmelse med Handicapkonventionen, som bl.a. siger: at personer med handicap på alle 
områder skal have lige muligheder og samme rettigheder som andre mennesker.  
 

Hvis ikke du ved det, kære politikere, er bostederne i Københavns kommune blevet til ”et opbevaringssted”,  
da både personale ressourcer og midler til aktiviteter samt ferier for beboerne med mere i årevis har været 
groft udsat for store besparelse.   Derfor skal deres fritidsliv med samvær, udvikling og trivsel bevares !  
 

Ellers vil jeg sige:  Hvad bilder I jer egentlig ind !  
 
Håbefulde hilsner 

 

Wivi Mortensen Pedersen 

 

 
Sendt til: 

Karina Vestergård Madsen – Borgmester 

Charlotte Lund 

Laura Rosenvinge 

Yildiz Akdogan 

Line Ervolder 

Mathilde Kastbjerg 

Karina Bergmann 

Kashif Ahmad 

Annika Smith 

Cille Hald Egholm 

Klaus Goldschmidt Henriksen 
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      9. november 2023 

Kære Karina & Socialudvalget.     

 

Vedr. Økonomisk Rådgivning som er i sparekataloget ifb med budget 2024 

Omorganisering af Økonomisk Rådgivning pr. 1/9-23  

Den 1/9-23 blev Økonomisk Rådgivning omplaceret til Bolig og Beskæftigelsesenheden mhp at styrke 
indsatsen mod udsætningstruet borgere, jf. bilag 1. Planen er, at vores kompetence og fokus skal målrettes 
det forbyggende arbejde om at fastholde borgere i egen bolig samtidigt med at de mestrer eget liv. 
Økonomisk Rådgivning kobles på både nye og etablerede forløb hvor vi understøtter helhedsindsatsen i 
BBE. Det er vores erfaring at økonomi spiller en stor rolle i et menneskes liv og vores indsats med at skabe 
overblik, løsninger og prioriteringer bidrager til at den enkelte får ro og overskud til at koncentrere sig om 
andre sociale aspekter i sit liv. En stor del af målgruppen har begrænset kendskab og forståelse for 
systematisk tilgang til økonomi og er dermed i risiko for at det kan gå galt, hvis Socialforvaltningen ikke kan 
yde Økonomisk Rådgivning.  

Fremtid og muligheder i BBE 

Indtil videre har vi været med til at råde kollegaer omkring igangværende indsatser som kan optimeres 
samt øge fokus på bestemte målgrupper som fx borgere som har gentagne fogedsager, hvor det ikke har 
været muligt at give den økonomiske rådgivning som, bidrager til langvarige og holdbare løsninger. Der 
findes ikke data om disse gengangere, hvorfor området kunne være relevant at udforske. Det anslås, at en 
stor del af gengangerne er enlige og ”working poor” og kan være fanget af forskellige gældsspiraler og 
manglende overblik som bidrager til at faste boligudgifter bliver betalt sporadisk. Vores økonomiske 
rådgivning kan øge borgers evne til at få prioriteret korrekt og vi kan få stabiliseret borgers økonomi, og 
vigtigst af alt at få klarlagt udfordringerne. 

Frivillige organisationer 

Vi er opmærksomme på at der findes flere forskellige frivillige organisationer, men det er ikke 
sammenligneligt. Borger vil ikke opleve samme tilgængelighed og opfølgning når den frivillige rådgiver 
alene er til stede 1-2 gange om måneden på frivillig basis – og der er typisk lang ventetid. Vores kommunale 
tilbud om Økonomisk Rådgivning er et mere håndholdt tilbud, hvor vi kører parløb med andre indsatser i 
kommunen.  

Vi ser at vores indsats er et ekstremt vigtigt værktøj når der er tale om en helhedsorienteret indsats og det 
er et skridt nærmere mod et selvstændigt og værdigt liv. Vi har adskillige kollegaer som ikke aner hvor de 
skal få den nødvendige hjælp fra. Så det er ikke bare at nedlægge tre stillinger. Det er også at vanskeliggøre 
arbejdet for adskillige kollegaer. Og de frivillige organisationer er ikke løsningen. De er ikke gearet til 
samme arbejdsgang og de fleste har åbningstider, som er en udfordring for vores kollegaer 

Stigning i behov for Økonomisk Rådgivning 

Netop nu hvor der er stor fokus på hjemløs strategien, så giver det endnu større mening at fortsætte med 
at forme nuværende stillinger hvis hjælpen skal øges mod den udsætningstruet målgruppe. Der forventes 

-- AKT 111250 -- BILAG 22 -- [ Brev til Karina ] --



en stigning i antal udsatte borgere, som kommer i egen bolig, hvorfor rådgivning og støtte omkring 
økonomi ses som en stor del af det forbyggende sociale arbejde. Spørgsmålet er om behovet for os ikke er 
større end nogensinde. Udsatte skal væk fra herberger og anvises bolig hurtigere, men hvem skal hjælpe 
med at skabe økonomisk overblik og forståelse, hvis vi spares væk? Herberger og krisecentre har været 
meget glade for at bruge os, da vi har indgået i handleplanerne for mange af deres borgere.   

. 

Staten har fornyeligt givet funding til nogle boligselskaber til at ansætte Økonomiske Rådgivere mhp at 
fastholde borgere i egen bolig. Deres målgruppe er alene deres egne lejere. Boligselskaberne kan ikke 
hjælpe med fx. at administrere disse borgere uden at skulle have hjælp fra kommunen. Vores målgruppe er 
borgere i alle boligformer uanset indtægtsform og vi kører parløb med kollegaer som i forvejen støtter 
borger med andre sociale udfordringer, hvorfor det er vores erfaring at vi lykkedes med borgeren i større 
grad.  

Det er derfor mit håb, at vi ikke bliver sparet væk – og et ønske om at samle alle 3 Økonomiske Rådgivere i 
BBE, så vi kan nå bredere ud. På nuværende tidspunkt er jeg den eneste Økonomiske Rådgiver ansat. 

Til orientering og indsigt vedhæfter jeg bilag 2 som viser et lille udpluk af vores indsats.  

Jeg har været med til at udvikle Økonomisk Rådgivning de sidste 7 år, så jeg står til rådighed, hvis der er 
spørgsmål eller andet jeg kan hjælpe med.  

 

Mange hilsner 

Nadia Rachdi 
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HR, ju ra og d ig i ta l i se r ingss tab 2/3

Fremadrettet forankring af den økonomiske rådgivning
Det indstilles, at opgaven med den økonomiske rådgivning omorganiseres

og fordeles mellem BBEog ESYmed en primær forankring i BBE.

To årsværk allokeres fra ESYtil BBEog forankres i Boligrådgivergruppen

Økonomi, som til daglig varetager indsatsen med forebyggelse af udsæt-

telser og fastholdelse af borgere i egen bolig.

Flytningen af den økonomiske rådgivning til BBE vil give mulighed for en

tæt kobling ti l den socialfaglige indsats i boligrådgiver økonomi og dermed

i højere grad bidrage til en fokuseret og forebyggende helhedsorienteret

indsats og dermed understøtte arbejdet med at forebygge udsættelser og

fastholde udsatte borgere i egen bolig. Med Bolig- og Hjemløseaftalen for-

ventes en stigning i antaI udsatte borgere, der kommer ud i egen bolig.

De naturlige snitflader og samarbejdsmuligheder internt i BBE, vil give et

godt fundament for de økonomiske rådgivere ift. at blive en systematise-

ret del af indsatserne i BBEi allerede etabierede borgerforløb. Det vil be-

tyde, at de økonomiske rådgivere nemmere kan opspore borgere med

behov for økonomisk rådgivning, da de vil blive en integreret del af drif-

ten og naturligt tænkes ind i borgerens forløb og de politiske målsætnin-

ger om fastholdelse i egen bolig.

Det vil give en direkte adgang til borger med behov for økonomisk rådgiv-

ning og vil ikke være afhængige af borger selv er opsøgende. Den kan

både spille en rolle i forhold til allerede etablerede indsatser men også til

den åbne modtagelse i BBE.

Et årsværk allokeres fortsat i ESY og forankres i borgermodtagelsen, hvor

rnedarbejderen indgår i den mere specialiserede rådgivning af økonomiske

trængte borgere samt borgere, der fx søger § 81a.

I ESY vil stillingen være en sagsbehandler med særlige opgaver og kompe-

tencer inden for økonomisk rådgivning. lndsatsen vil være rettet mod bor-

gerne som henvender sig og er i risiko for at miste deres bolig eller har

brug for vejledning om deres muligheder for økonomisk vejledning andre

steder, og samtidig fungere som sparringspartner for øvrige medarbej-

derne i ESY.

Der er for nuværende ansat to økonomiske rådgivere i ESY. Den tredje stil-

ling er midlertidigt omlagt til en stilling på førtidspensionsområdet i en

tidsbegrænset stilling til og med 2023. Denne stilling er derfor vakant ved

årsskiftet.

tøn- og ansættelsesforhold forbliver uændret indtil videre og mulighed for
hjemmearbejde aftales ift. forudsætningerne i den nye organisering.



HR, ju ra og d ig i t a l i se r i ngss tab 3 / 3

Kriterier for forflyttelse

Medarbejdere som forflyttes til BBE skal have de kompetencemæssige

kvalifikationer til at varetager stillingerne som økonomiske rådgivere.

Procesogtidsplan

� Lokal MED orienteres i hhv. BBEog ESY i maj måned

� Berørte medarbejdere besøger BBE den 17. maj 2023

� BCV MED drøfter beslutningen den 15. juni 2023

� Det ene årsværk kan umiddelbart overflyttes til BBE medio tredje

kvartal 2023

� Det andet årsværk overflyttes på samme tidspunkt, dog afhængig

af om den ene at de nuværende to økonomiske rådgiver beslutter:

o Enten at frasiger sig et TR-hverv i ESY og bliver overflyttet

t i l BBE.

o Eller at fastholde TR-hvervet og forblive i ESY, herunder

blive kompetencemæssigt klædt på til at varetage opgaver

som sagsbehandler i modtagelsen, og bidrage med den

mere specialiserede økonomiske viden i borgermodtagel-

sen.

o I tilfælde af sidstnævnte, vil det sidste af de to årsværk,

bliver overflyttet til BBEved årsskiftet, når det frigøres fra

den midlertidige omlægning på førtidspensionsområdet.

Dette betyder samtidig, at det er en vakant stilling som

overflyttes, med heraf følgende behov for rekruttering af

en økonomisk rådgiver.



 Andelsbolig

 Jesper, 67 år, enlig
 Modtager kun ATP
 Negativt rådighedsbeløb
 Udsætningstruet
 Bagude med 2 års 

husleje + strøm
 BankNordik → 22% og 

truende tvangsauktion

 VVoorreess  hhjjæællpp
 Ansøge om folkepension + 

boligstøtte
 Udarbejde et budget 

 Afværge tvangsaktion + 
forhandling med banken

 Forhandling med A/B bestyrelse 
og administrator vedr.

 huslejerestancen

 Lave en administrationsaftale

 RReessuullttaatt
 Stabilisere borgers økonomi 

+skaber et positivt rådighedsbeløb  

 Fastholder ham i boligen 
 22% ned til 6% (med 

tilbagevirkende kraft) 
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 Ejerbolig

 Jørn, 60 år, enlig

 Tjenestemandspension

 Meget lavt 
rådighedsbeløb (900 kr.)

 Udsætningstruet

 Obligationslån, 6%, RD

 VVoorreess  hhjjæællpp
 Øger overblikket over 

økonomien

 Indhenter lånetilbud – følger 
kursen

 RReessuullttaatt
 Øge borgers rådighedsbeløb 

med kr. 1.000,-

 Fastholder ham i boligen 

 6% ned til 2% 



 Formue

 Annette, 55 år, enlig

 Ressourceforløbsydelse

 Gæld >500.000 kr.

 Familiemedlem med 
formue

 Ønsker at blive gældfri

 VVoorreess  hhjjæællpp
 Øger overblikket over 

økonomien

 Rådgivning omkring skat.

 Forhandling med kreditorer

 Lavere restgæld 

 RReessuullttaatt
 Nedbringelse af restgæld fra 

ca. 500.000 kr. til ca. 300.000 
kr. (reducering med 40%)

 Herefter gældfri 



 HHjjeemmlløøss

 Lasse, 45 år, enlig

 Løntilskud

 Boligindstillet

 Har været begæret på 
tvang →

 Høj rente og høj ydelse 
(14,8 % og 4.000 pr md)

 VVoorreess  hhjjæællpp
 Øger overblikket over 

økonomien

 Udarbejde budget

 Forhandling med kreditorer

 RReessuullttaatt
 Forbedring af rådighedsbeløb 

med 3.000 kr.

 Løbetid på lån fra 30 til 10 år.

 Rente fra 14,8% til 1%

 Besparelse på over 1,1 mil. kr.

 Hasse kan nu etablere sig selv 
og samtidig betale sin gæld af.
 



 GGæællddssssaanneerriinngg

 Lars, 55 år, enlig
 Førtidspension
 Lejebolig
 Gik i 2005 konkurs med sit 

firma, da han blev snydt af 
daværende partner

 Har haft psykiske og 
økonomiske problemer lige 
siden.

 Restgæld anslået til ca. 
700.000 kr. 

 VVoorreess  hhjjæællpp
 Indsamlet data hos private og 

offentlige kreditorer
 Udarbejdet 

gældssaneringsansøgningen samt 
ansøge hos Sø- og Handelsretten

 Været bisidder i Sø- og 
Handelsretten

 Assisteret advokatfuldmægtig med 
oplysninger til hjælp for sagen

 Hjælper Lars de næste fem år med at 
få overført pengene rettidigt, så han 
kan opretholde gældssaneringen

 RReessuullttaatt
 Tilkendt gældssanering
 Lars skal årligt betale 3.852 kr. over 

de næste fem år, hvorefter alt 
tidligere gæld slettes

 Ro i sindet hos Lars, der nu kan 
lægge sagen bag sig både 
økonomisk og psykisk



 Susanne, 55 år, enlig 

 Ressourceforløbsydelse

 Udsætningstruet

 Andelslejlighed

 Rådighedsbeløb kr. -176

 Har både hund og bil

 Vores hjælp
 Overblik over økonomien 

 Flere budgetgennemgange 

 Prioriteringer (hund og bil)

 Forhandling med banken

 Udbytte
 Rådighedsbeløb kr. 1.587

 Stabilisere borgerens 
økonomi

 Større forståelse for 
helheden 



Lukning af Christianias Sundhedshus og Igen-Igen 
Millionregning på vej til Københavns borgere - Lidelse til de svageste- mere kriminalitet og social 

deroute. 

Vi er overrasket over at forvaltningen foreslår at opsige den varige tilskudsaftale, fra maj 2021, med 

Sundhedshuset og Igen-Igen. ”Sparekataloget” beskrivelser er fyldt med faktuelle fejl, som påpeget i 

korrespondancen med adm. Direktør Mikkel Boje (bilag 1). 

Sundhedshuset 
Ophøret af tilskudsaftalen betyder en lukning af Sundhedshuset

Hvis der ikke er et Sundhedshus på Christiania vil de mest socialt udsatte, ikke få sundhedsfaglig hjælp før 

de bliver en større udgift for samfundet, som det fremgår af forvaltningens egen beregning fra 2007. Hertil 

skal lægges de øgede udgifter TB behandling, til hjemmehjælp og hjemmesygeplejerske til de svageste og 

mest udsatte (bilag 2) 

Sundhedshuset på Christiania, der ligger i hjertet af bydelen, hvor den primære målgruppe opholder sig, er 

et mønster eksempler på community work. Her kan man gå ind fra gaden og få hjælp, af mennesker man 

kender og er trygge ved. Det er årsagen til, at der mange henvendelser af personer i målgruppen af socialt 

udsatte personer. Det er psykisk syge, hjemløse, ældre og unge, der ikke magter at opsøge det traditionelle 

social og sundhedssystem. Sundhedshuset arbejder ud fra en rummelighed, en accept af forskellighed og 

en helhedsorienteret social tilgang, der for den enkelte person sikre kontakten til de praktiserende læge og 

det øvrige behandlingssystem. Derved har man i Sundhedshuset været i stand til at etablere stabile 

behandlingsforløb for personer i målgruppen og spare samfundet millioner af kroner. 

For en kort gennemgang af sundhedshusets arbejde i ord og grafik se (bilag 3 og 4) eller læs/genlæs 

årsrapporten (bilag 5) 

Igen, Igen 
Alvorlige udfordringer med unge i og omkring Pusherstreet 

Både politi og SSP kan bekræfte at der er stigninger i antallet af unge under 18 år der rekrutteres til 

handlen med stoffer i Pusherstreet, og at de kriminelle i højere grad end tidligere rækker ud mod de helt 

unge. De kriminelle er mere offensive, end de har været før, og det kriminelle miljø i og omkring 

Pusherstreet er blevet mere råt. Sideløbende med den vedvarende, kriminelle handel med hash og hårde 

stoffer, i Pusherstreet, har der alene i 2023 været flere skudepisoder, drab, voldelige overfald og 

knivstikkeri. 

Behovet for en vej ud af Pusherstreet Igen, Igen 

Samtidig med at der er store udfordringer med unge, der involveres i det kriminelle marked, så foreslår man 

at fjerne Københavns Kommunes støtte til det lokalt forankrede projekt ”Igen, Igen”, der har til formål at 

forebygge, at unge inddrages i kriminalitet, i og omkring Pusherstreet på Christiania, og tilbyde en vej ud af 

kriminalitet for allerede kriminelle unge. Uden projektet, mister Københavns Kommune en essentiel 

brobyggerfunktion og gatekeeper til kriminalitetstruede unge og deres familier, med tilknytning til 

Christiania.    

I bilag 6 finder i udtalelser fra både nærpoliti, SSP-medarbejdere, Vilde liv og Borgercenter Børn og Unge, 

der alle beskriver hvilken afgørende forskel Igen, Igen gør for det sociale arbejde med kriminalitetstruede 

børn og unge omkring Christiania. 
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Christianias Beboerrådgivning
Fredens Ark 40B, 2 sal th. 1440 København K
Åbent mandag & onsdag 11-15, torsdag 11-17, fredag 11-14.
Tlf.: 32575000 Email: hov@herfraogvidere.dk
SE-nr: 12 07 41 31

Kære Mikkel Boje
Tak for dit svar af 27.10 på vores henvendelse, gennem Kim Birkkjær Lund, d. 12.10.2023.
Bestyrelsen har på baggrund af sagens alvor, dit svar og indholdet af det medsendte forslag til
besparelseskatalog, besluttet at gå ind i sagen direkte.

Ang. Sundhedshuset

Først en afklarende rettelse i vores egen henvendelse.
Det årlige overskud på mere end 2mill som Kim Birkkjær Lund nævner. viser sig ved en nærmere

kilde gennemgang at være på 4,7 mill. kr. Hvilket i dag svarer til over 6 mill. kr. årligt. (Jvf. SUD

169/2007 J. nr. 147/2007) og Danmarks statistik. Der er altså ikke tale om en besparelse når
bevillingen fjernes, men det modsatte, en forøgelse af de offentlige udgifter!
Et punkt, som De slet ikke kommenterer eller forholder dem til.

● Hvorfor indgår forvaltningens egne beregninger, vedr. samfundsmæssige rentabilitet ikke i

beskrivelsen af de projekter der er i”sparekataloget”?

● Vil politikerne, af forvaltningen, få forelagt disse beregninger inden udvalgsmødet d. 15.

nov.?

I det fremsendte ”sparekatalog” fremstår det i beskrivelsen af Sundhedshuset:
”et tilbud i regi af Christianias beboerrådgivning Herfra og Videre” og ”Sundhedshuset sælger derudover
naturlægemidler”

Det er ikke korrekt. Sundhedshuset er en selvstændig enhed med eget budget og Sundhedshuset sælger 
ikke naturlægemidler. Der et salgssted for urter og cremer, og lokaler der bruges af selvstændige til
komplementærbehandling. Disse aktiviteter er ikke en del af bevillingen eller den tilskudsaftale der
ligger til grund for Sundhedshuset. (Jf. sagsnummer 2020-018078-7)

● Vil de to urigtige beskrivelser blive rettet?
● Vil politikerne få forelagt rettelsen inden udvalgsmødet d. 15. nov?

Det vurderes i konsekvensanalysen: Konsekvensen af forslaget vil være en servicereduktion for
brugerne af tilbuddet, hvis Sundhedshuset Christiania ikke har mulighed for at finde finansiering
andet sted fra. Dette kan f.eks. medføre, at Sundhedshuset Christiania må reducere deres
åbningstider eller aktivitet mv. eller i yderste tilfælde lukke. Sundhedshuset”

Christianshavn 7.11.2023

Det er en fejlagtig beskrivelse. Den yderste konsekvens er jo netop det forvaltningen forslår 
gennem kataloget.
Et bortfald af bevillingen betyder at Sundhedshuset lukker!

• Vil politikerne få forelagt rettelsen inden udvalgsmødet d. 15. nov?
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Ang. Igen Igen.

I kataloget står: Formålet med projektet er at etablere et ungdomsmiljø på Christiania, der kan
fremstå som et attraktivt alternativ til kriminalitet og hashmiljøet.

Det er ikke korrekt!

Formålet er at skabe identitetsskabende aktiviteter for kriminalitetstruede børn og unge på
Christianshavn og Christiania som vurderes til at være i risikogruppen for at blive tiltrukket af
Pusherstreet, med en tidligere og mere målrettet indsats. (Jf. sagsnummer 2020-018078-7)

Hvis finansieringen fra Københavns kommune bortfalder, er konsekvensen at projektet lukker.
● Vil forvaltningen rette formålsbeskrivelsen så den stemmer overens med tilskudsaftalen?

● Vil forvaltningen omformulerer deres konsekvensanalyse så den reflekterer de faktiske

forhold?

● og forelægge begge ændringer for politikerne inden mødet d. 15. november?

Vi vil søge om foretræde ved behandlingen på Socialudvalgets møde den 15. november, hvor vi 
regner med at sagen er på dagsorden.

Mvh.

Herfra & Videres bestyrelse v/Niels Balling



Socialudvalget 

  

BESLUTNINGSPROTOKOL 

fra ordinært møde onsdag den 2. maj 2007 

  

  

2.      Videreførelse af de sociale institutioner HoV og Sundhedshuset i 2008 

  

SUD 169/2007  J.nr. 147/2007 

  

  

  

INDSTILLING OG BESLUTNING 

Ved budgetaftalen for 2007 blev der givet en 1-årig bevilling til drift af Christianias 
beboerrådgivning Herfra og Videre (HoV) og Sundhedshuset. Fra 2008 er der ikke budget til 
videreførelse af disse aktiviteter.  Socialudvalget skal på den baggrund tage stilling til om der 
fortsat skal ydes driftstilskud til HoV og Sundhedshuset fra 2008. 

  

BESLUTNING 

Socialforvaltningen indstiller: 

1.  At Socialudvalget tager orienteringen om HoV´s og Sundhedshusets aktiviteter 
og fremtidige finansiering til efterretning 

2.  At Socialudvalget godkender, at Christianias sociale tilbud formelt meddeles 
opsigelse, men med oplysning om, at Socialforvaltningen ønsker at videreføre 
samarbejdet, dersom der opnås en bevilling ved vedtagelsen af budget 2008. 

Alternativt 

3.  At Socialudvalget godkender, at udgiften på 2,9 mill. kr. til HoV og 
Sundhedshuset sættes på den samlede oversigt over de økonomiske udfordringer 
i 2008, hvormed den samlede udfordring stiger fra 101,2 mill. kr. til 104,1 mill. 
kr. 

  

Socialudvalgets beslutning i mødet den 2. maj 2007 

Faglig direktør Carsten Stæhr Nielsen deltog under punktet. 
  
Indstillingens 1. at og 3. at blev tiltrådt med følgende ændring til 3. at: Bevillingen på 

0,6 mill. kr. til Sundhedshuset gives kun i 2008. Socialudvalget ønsker snarest et 
oplæg fra forvaltningen om dels Sundhedshusets ressortmæssige og 
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finansieringsmæssige tilhørsforhold, dels mulighederne for udgiftsreduktion i 
driften af HoV. 

  
Leslie Arentoft (V) tog forbehold. 
  

PROBLEMSTILLING 

Ved budgetaftalen for 2007 blev der givet en 1-årig bevilling til drift af Christianias 
beboerrådgivning Herfra og Videre (HoV) og Sundhedshuset. Fra 2008 er der ikke budget til 
videreførelse af disse aktiviteter.  

HoV udfører socialt arbejde i forhold til beboere på Christiania, primært socialt udsatte grupper. 
Beboerne henvender sig til HoV om hjælp til problemer omkring børn og unge, misbrug, 
boligforhold og forsørgelse mm., herunder verserende sager i lokalcentret, jobcentret, skattevæsenet 
m.fl. HoV varetager også væresteder og bofællesskabet "Stjerneskibet samt forebyggende projekter 
i samarbejde med Sundhedshuset. 

Sundhedshuset tilbyder christianitterne en række alternative sundhedstilbud og hjælp til 
sårskifte mm, ligesom der er på konsulentbasis tilknyttet en praktiserende læge, som afholder 
konsultation en eftermiddag om ugen. 

  

Det særlige ved de sociale tilbud på Christiania er, at de når de dårligst fungerende christianitter 
og andre udsatte brugergrupper, der har deres gang på Christiania. Ofte har disse mennesker 
ikke ressourcer til selv at tage kontakt til de kommunale tilbud. Tilbuddene når brugergruppen 
tidligt i forløbet, fordi der placeret i umiddelbar nærhed af brugergruppens bopæl og 
opholdssteder. Socialforvaltningen vurderer, at HoV og Sundhedshuset fungerer som 
brobyggere mellem det offentlige og Christiania. 

Socialudvalget besøgte den 26. februar 2006 HoV og Sundhedshuset. I forlængelse af besøget 
opstod der debat om værdien for Københavns Kommune af HoV´s aktiviteter samt om 
mulighederne for at finansiere Sundhedshuset via Sygesikringen. 

  

LØSNING 

Med henblik på at få afklaret Sundhedshuset og HoVs fremtidige økonomi, skal Socialudvalget 
tage stilling til om der fortsat skal ydes driftstilskud til HoV og Sundhedshuset fra 2008. I 
forhold til den fortsatte drift og finansiering er der 3 valgmuligheder: 

  

1.     Driftstilskud til Hov og Sundhedshuset videreføres ikke fra 2008. 

2.     Socialudvalget fremsætter ønskelisteforslag om bevilling til videreførelse af de sociale 
tilbud på Christiania. 

3.     Socialudvalget prioriterer 2,9 mill. kr. indenfor den eksisterende ramme til fortsat drift af 
HoV og Sundhedshuset mod kompenserende besparelser. I praksis betyder det, at den 
samlede økonomiske udfordring i 2008 øges fra 101,2 mill. kr. til 104,1 mill. kr. I praksis 
betyder det en generel besparelse, hvori der spares 5 årsværk. 



  

I Socialforvaltningens bevillingsskrivelse for 2007 til HoV og Sundhedshuset er anført, at 
Borgerrepræsentationen kun har "bevilget tilskud for 2007, dvs. at bevillingen ophører med 

udgangen af 2007. Videreførelse af bevilling til Christiania aktiviteter efter 31.12.2007 

afhænger af Borgerrepræsentationens beslutning i forbindelse med budgetvedtagelsen for .  Det 
bemærkes, at der ikke foreligger en egentlig driftsoverenskomst mellem de sociale tilbud på 
Christiania og Socialforvaltningen, men alene overførsel af et årligt driftstilskud. 

Såfremt løsningsmulighed 1 eller 2 vælges, anmodes Socialudvalget desuden om at beslutte, om 
Christianias sociale tilbud skal meddeles formel opsigelse og ved (2) eventuelt med oplysning 
om, at Socialforvaltningen ønsker at videreføre samarbejdet, dersom der opnås en bevilling ved 
vedtagelsen af budget 2008. 

  

 

 

Værdien af HoV´s aktiviteter 

Tabel 1 viser et skøn for de afledte udgifter ved lukning af HoV og Sundhedshuset. I forhold til 
HoV´s aktiviteter er der opstillet to scenarier: De skønsmæssige udgifter hvis 1) bofællesskabet 
Stjerneskibet lukker, og beboerne i stedet tager ophold i herberg, og 2) HoV´s forebyggende 
indsats i forhold til anbringelser af børn og unge ophører. For Sundhedshuset er anslået 
sundhedsvæsenets udgift til sårbehandling og skadestuebesøg. 



Tabel 1. Anslåede udgifter vedr. kommunale alternativer til HoV´s og Sundhedshusets 

tilbud. 

Udgift HoV Sundhedshuset I alt 

Årlig udgift ved genhusning af Stjerneskibets 20 

beboere i herberg eller bofællesskab 
2,1 mill. kr.   2,1 mill. kr. 

Årlig udgift ved anbringelse af gennemsnitlig 1,5 

barn pr. år i socialpædagogisk opholdssted 
1,1 mill. kr.   1,1 mill. kr. 

Anslået årlig udgift ved sårbehandling af 

skønsmæssigt 30-35 patienter pr. uge 
  4,7 mill. kr. 4,7 mill. kr. 

Anslået årlig udgift ved lægebehandling af 

skønsmæssigt 13 patienter pr. uge 
  0,6 mill. kr. 0,6 mill. kr. 

I alt 3,2 mill. kr. 5,3 mill. kr. 8,5 mill. kr. 

Bevilling 2007 2,0 mill. kr. 0,6 mill. kr. 2,6 mill. kr. 

Overskud 1,2 mill. kr. 4,7 mill. kr. 5,9 mill. kr. 

Kilde:  Antal brugere og patien ter: CA´s skøn. Socialudvalgets Budget 2007. Ydelseskataloget samt 

Sundhedsstyrelsens vejledende takster for afregning mellem regioner. I bilag 1 og 2 er nærmere redegjort for 

beregningerne. 

             Forskellen mellem bevillingen til HoV og Sundhedshuset på 2,6 mill. kr. og det ønskede beløb på 2,9 mill. kr. 

skyldes prisfremskrivningen, midler til diverse honorarer og udgifter til istandsættelse af lokaler. 

  

Generelt kan statistisk vedrørende HoV og Sundhedshuset ikke sammenlignes med data fra 
Socialforvaltningens ydelsessystemer, da ydelserne ikke er ens. De få oplysninger der findes, 
beror ikke på systematisk statistikføring. Der må derfor tages forbehold for opgørelsen i tabel 1, 
både i henseende til de anførte tal, og for de tal som ikke er medregnet, dvs. skøn for udgifterne 
ved bortfald af andre af HoVs og Sundhedshusets ydelser. Tabel 1 viser dog, at hvis HoV 
nedlægges risikerer man på hjemløseområdet en merudgift på 2,1 mill. kr. og en skønsmæssig 
merudgift vedr. børneanbringelser på godt. 1 mill. kr. årligt. 

Effekten af Sundhedshuset slår især igennem på sårbehandlinger, som anslås at ville koste det 
offentlige knap 4,7 mill. kr., hvis det i stedet skal udføres i lægekonsultation/ hospital. 
Sammenlagt anslås de udvalgte aktiviteter at medføre offentlige udgifter på 8,4 mill. kr., hvis 
HoV og Sundhedshuset nedlægges. Denne udgift skal ses i forhold til den aktuelle bevilling på 
ca. 2,6 mill. kr. til HoV og Sundhedshuset. 

  

2. Vedrørende finansiering af Sundhedshuset ved tilskud fra Sygesikringen. 

Efter nærmere undersøgelser af reglerne må det konstateres, at Sundhedshuset ikke opfylder 
betingelserne for finansiering i hht. Sygesikringslovgivningen v/ region Hovedstaden, jf. bilag 
2.  

  



ØKONOMI 

Der er i 2007 givet en samlet bevilling til HoV og Sundhedshuset på 3,1 mill. kr. Heraf er 2,6 
mill. kr. udmeldt som driftstilskud, mens den resterende beløb er afsat til honorar til 
Københavns kommunes repræsentanter i bestyrelsen for HoV samt til istandsættelse af lokaler. 
Bevilling ophører ved udgangen af 2007. Videreførelse af aktiviteterne forudsætter på den 
baggrund en ekstra bevilling på 2,9 mill. kr. til driftstilskud og honorarer fra 2008. 

  

VIDERE PROCES 

  

  

BILAG 

Bilag 1. Udgiftsberegninger og baggrundstal for Hov og Sundhedshuset 

Bilag 2. Notat om finansiering af Sundhedshuset i henhold til sygesikringsloven. 

Bilag 3. Socialudvalgets beslutning i mødet den 25. april 2007 

  

  

             Annette Laigaard        

                                           / 

                                                   Carsten Stæhr Nielsen 



  

 



Bilag 3 sundheds husets arbejde kort 

1 Sårbehandling 
Ældre svagelige Christianitter og socialt udsatte personer herunder hjemløse, udlændinge, psykisk syge 
kommer til sårbehandling i Sundhedshuset. Der er en stigning i denne gruppe. Der podes fra sårene og 
opstartes behandling. Vi har i sundhedshuset stor succes med at fastholde personerne i målgruppen i et 
stabilt behandlingsforløb. 
Såfremt Sundhedshuset lukker og disse borgere ikke får den nødvendige behandling kan der tilstøde 
komplikationer og derved giver øgede udgifter for kommunen til Christianitter med behov for 

hjemmehjælp og hjemmesygeplejerske, flere henvendelser til sårklinikker og hospitaler for øvrige 

personer. 

2 Støtte og hjælp til svagelige ældre Christianitter efter hospitalsindlæggelse. 
Medarbejderne tager på hjemmebesøg hjælper med medicinindkøb, hjælpemidler, lægen går på 
hjemmebesøg ved behov. Ældre og kronisk syge handicappede Christianitter hjælpes med bad i 
Sundhedshuset. Lægen bygger bro til det øvrige sundhedsvæsen, den praktiserende læge. 
Ved en lukning af Sundhedshuset bortfalder denne hjælp, hvilket formentlig fører til øget behov for 

hjemmehjælp og hjemmesygeplejerske. 

3 Opsporing af personer smittet med tuberkulose og støtte til at smittede personer bliver behandlet. 
Christiania har besøg af røntgenvognen fra Gentofte Hospital en gang årligt. Smitte med tuberkulose sker 
især hos personer med sociale udfordringer, hjemløse og personer med misbrugsproblematik. Sundhedshuset har igennem mange år været et vigtigt led i smitteopsporingen, idet medarbejderne har kendskab til personerne i målgruppen og får dem indkaldt til røntgen af lungerne, hjælper med yderligere udredning og støtter personen i at gennemføre behandlingen hvis smittet med tuberkulose. I 2022 blev150 personer screenet. Overlæge Lungemedicinsk afdeling Gentofte Hospital har tidligere udtalt at Tuberkulosebekæmpelsen 

på Christiania vil vanskeliggøres betydeligt og vi frygter at tuberkulosetilfældene vil stige på 

Christiania og sprede sig til den øvrige del af hovedstadsområdet såfremt Sundhedshuset lukker. 

4 Psykisk syge. 
Det stigende antal psykisk syge der kommer på Christiania, henvender sig ofte til Sundhedshuset disse 
personer har hyppigt ubehandlede sår eller anden underbehandlet fysisk sygdom muligvis et misbrug. Da 
huset både rummer det socialfaglige og den sundhedsfaglige indsats kan man hjælpe denne gruppe, der 
samarbejdes med psykiatriske sygeplejersker. 
Ved lukning af Sundhedshuset vil denne gruppe af psykisk syge personer være mere udsatte på 

Christiania og have vanskeligere ved at få behandlet fysiske sygdomme. 

5 Hjemløse 

En del hjemløse har deres gang på Christiania og kommer  også forbi Sundhedshuset. Denne gruppe af 
personer har ofte både fysiske, psykiske og misbrugsproblematik samtidig .Sundhedshuset har en bred vifte 
af tilbud der spænder fra en samtale over en kop te til at blive set af Sundhedshusets læge drejer sig ofte om 
behandling af sår. Der er andre muligheder i Københavns Kommune for behandling af denne målgruppe, 
men mange hjemløse ønsker alligevel at komme i Sundhedshuset da de har deres daglige gang på 
Christiania. Huset har et godt samarbejde med Sociolancen og hjemløseenheden. 

6 Akut funktion både i Sundhedshuset men også ude på Christianias område. 
Christiania bliver dagligt besøgt af turister, hjemløse, psykisk syge, udlændinge mv. Når disse personer 
kommer til skade (forstuvninger, fald på cykel  mv.), henvender de sig ofte til 
Sundhedshuset for at søge hjælp, da man kan gå direkte ind i  Sundhedshuset og bede om hjælp. 
Medarbejdere behandler akutte mindre skader eller visiterer personen videre til skadestue. 
Sundhedshusets medarbejdere tilkaldes ofte , når personer der besøger Christiania bliver akut syge  ude på 
terrænet, fx. er besvimet, alvorligt stofpåvirket, endda ved hjertestop. Sundhedshusets medarbejdere har ved 
en donation fra Tryg Fonden fået etableret en hjertestarter, der er placeret ved indgangen til Sundhedshuset. 
Denne akut henvendelsesmulighed går tabt, såfremt Sundhedshuset lukker .der vil ske øget 
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henvendelser til skadestuer. 

7 Forebyggende indsats 
Sundhedshusets forebyggende tiltag er med til at skabe et tillidsfuldt forhold til brugerne af huset samtidig 
med at de hjælpes til at bedre deres sundhedstilstand. I Sundhedshusets regi tilbydes brugerne rygestop og øreakupunktur (Nada, der blandt andet virker beroligende). Der udleveres vitamin- og mineralposer til personer der har behov for det og som ikke selv har økonomi til at købe det. Udover den gavnlige effekt af vitaminer og mineraler giver denne praksis mulighed for at etablere et tillidsfuldt forhold til brugeren og tilbyde hjælp til at nedsætte eller ophøre med et eventuelt misbrug. Ved Sundhedshuslægen tilbydes nedtrapning af afhængighedsskabende medicin og gives antabus til personer der ønsker at komme ud af et alkoholmisbrug. Som et nyt tiltag opstartes der et lungekor til personer med KOL.( primo nov.) 

Denne indsats vil gå tabt såfremt Sundhedshuset lukker. 

Afdøde Fedtmule. En kær ven og 
bruger af Sundhedshuset 



 

Total antal henvendelser til behandling i perioden 1. januar til 30. september 2023: 1891 personer 

Åbningsdage i alt: 180 dage  

Antal henvendelser i gennemsnit per dag: 10,5 personer per dag 
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Bilag 5 – Igen, Igen, kort fortalt 

Igen, Igen 

 
Som en del af Herfra og Videre blev der i 2016 etableret Projekt Igen, Igen med det formål 

at skabe identitetsskabende aktiviteter for kriminalitetstruede unge på Christiania. Målet er 

dels at forebygge, at unge inddrages i kriminalitet og at tilbyde en vej ud af kriminalitet for 

allerede kriminelle unge.  

 

 

Kort om Igen, Igen: 

- Der laves opsøgende arbejde, hvor der tages kontakt til udsatte børn og unge, som 

skole og fritidsklubber ofte har svært ved at rumme, og som derfor hænger ud i og 

omkring Christiania. 

- Har oprettet Adventure Club, hvor der igennem samtaler, og aktiviteter, såsom 

mountainbike, kajak, klatring, skateboard, ski, skøjter m.m. opbygges tillidsfulde 

relationer til de unge, og der arbejdes med de unges selvværd og selvforståelse. 

- Unge i kriminalitet støttes i at redefinere sig selv og deres ønsker for fremtiden. 

- Samarbejder bredt med de lokale institutioner og ungeindsatser på Christianshavn, 

for at få de unge tilbage til skole, i uddannelse eller job.  

- Hjælper de unge med ansættelser ift. Fritidsjobber-ordningen.  

- Bygger bro mellem de unge, deres familier og de lokale institutioner og unge 

indsatser på Christianshavn, bl.a. Vilde Liv, Børnebyen og Christianshavns skole og 

det lokale Politi. 

- Vejledning og rådgivning til de unges forældre og familier. 

- To deltidsansatte, med indgående erfaring og kendskab til udsatte børn og unge 

med tilknytning til Christiania.  
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Bilag 6. Igen, Igen - Udtalelser fra samarbejdspartnere  
 
 
Vilde Liv 
 

Til Igen Igen – Socialudvalget Københavns Kommune 
 

6. november 2023 
 
Vilde Liv har siden 2014 haft et tæt samarbejde med Igen Igen – Herfra Og Videres ungeindsats på 
Christiania. Samarbejdet har været vigtigt på mange felter – ikke mindst i starten i forhold til at give 
Vilde Liv en ”christianialegitimitet ”, som er afgørende vigtig for Vilde Livs sociale arbejde på 
Christiania og senere hen på en lang række andre områder.  
Vores samarbejde har hele tiden haft fokus på at skabe de bedste alternativer for de unge, som ellers 
”hænger” i Pusherstreet eller på Café Nemoland. Det har vi blandt gjort ved sammen at samle et 
bredt lokalt netværk på og omkring Christiania, hvor aktører fra både flere kommunale 
forvaltninger og private/NGO-aktører bidrager. Det fællesskab har vist sit værd i flere perioder 
gennem de sidste 9 år, og det er Vilde Livs vurdering, at det er en kæmpe gevinst for det samlede 
sociale arbejde henvendt til de socialt udsatte unge, der leder efter såvel fællesskaber som 
meningsfuldhed i og omkring Pusherstreet, at det fællesskab eksisterer – og at det kan fungere 
kontinuerligt og med varierende intensitet i forskellige situationer. 
Vi håber varmt, at det også i de kommende år er muligt at involvere og profitere af Igen Igens 
engagement og lokale kendskab og involvering i Christianias hverdagsliv. Vi tror på, at det bidrager 
konstruktivt til, at arbejdet for alternativer for de socialt udsatte unge fortsat bliver af høj karakter. 
Det er alene Igen og Igen og Vilde Liv, der har formel legitimitet at arbejde socialt med de unge, 
der opholder sig på Christiania – og kombinationen af, at Igen Igen har et primært fokus på 
Christianias egne unge og Vilde Liv retter fokus på ”resten” af ungegruppen har vist sit værd 
gennem de sidste mange år. 
Christiania befinder sig på mange måder i en brydningstid, hvor deres fremtid er på den politiske 
dagsorden og rummer usikkerheder. Det vil i den proces være hensigtsmæssigt, at Vilde Liv fortsat 
har en intens og tillidsfuld samarbejdsrelation med Christiania – og her er Igen Igen en helt 
dominerende samarbejdspartner. 
Vi ved fra det lange og vedholdende arbejde med at skabe et fagligt netværk på Christianshavn 
tager tid og kræver vedligehold, hvis det ikke skal gå i sig selv igen. Og vi har flere gange oplevet, 
at netværket har haft stille perioder, men fordi det har været der og levet så længe, så har det været 
let at vække til live igen. Vi kan frygte, at det ”beredskab” vil smuldre, hvis Igen Igen ikke længere 
er en medspiller og aktør. Det er vores vurdering, at Københavns Kommunes samlede arbejde med 
socialt udsatte unge på og omkring Christiania vil stå stærkest, hvis der fortsat er både lokale og 
kommunale socialarbejdere på Christiania. 
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BBU City-Østerbro 
 

Som kontaktperson, ansat i BBU City/Østerbro, arbejder jeg primært med børn og 
unge, der bor i nærheden af Christiania. Jeg har et tæt samarbejde med Hans Jørgen 
og Finn fra projektet Igen Igen Adventure Club. De har omfattende kendskab til de 
unge, der bor og opholder sig på Christiania. Når jeg får en opgave, der involverer 
kontakten til unge på Christiania, henvender jeg mig til Adventure Club for at lette 
opbygningen af relationen, som er afgørende for mit arbejde med de unges 
udfordringer. Jeg har haft unge, der ikke kunne deltage i skolen på grund af forskellige 
udfordringer, og i sådanne tilfælde har Adventure Club hjulpet mig med at engagere 
dem i forskellige praktikforløb, indtil de var i stand til at vende tilbage til skolen. Uden 
den dybdegående viden, som Hans Jørgen og Finn besidder om de unge, ville det 
næsten være umuligt at løse de mange opgaver, jeg får som kontaktperson i 
nærområdet. 

 
Udover samarbejdet med Adventure Club deltager jeg også i et forum, der omfatter 
Christianshavns Skole, Adventure Club, Vilde Liv, kontaktpersoner fra BBU, Joanna 
Huset, Christianias Ungdomsklub, Brohuset Ungeværk og SSP. Vi afholder møder fire 
gange om året, hvor vi deler erfaringer og planlægger kommende arrangementer for 
børn og unge. 

 
Med venlig hilsen, 
Kim Westgaard 
Socialpædagog 
BBU City-Østerbro - 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Christianshavns Skole  
  
Samarbejdet mellem HOV og “Adventure Club”,- i særdeleshed 
med Hans Jørgen i enkeltsager. Har siden foråret 2022 udviklet sig 
til at være et gensidigt aktiv til gavn for familier med børn på 
Christianshavns Skole.  
Det vil sige, Christiania er blevet en aktiv medspiller i højere grad 
end tidligere. Så der nu er en automatik i indkaldelse af 
ressourcepersoner derfra, til de møder på skolen, der vedrører børn 
og unge de har med at gøre. Det er tydeligt for Christianshavns 
Skole, at der bliver gjort et stort stykke arbejde i forhold til udsatte 
børn og unge på Christiania.  
Samarbejdet er ligeledes blevet yderligere styrket i Christianshavns 
Ungeforum (hvor “Vilde Liv” er tovholder), HOV børne- og 
ungemøder, og senest et formaliseret mødeforum mellem 
Christianshavns Skole (alle ressourcepersoner), HOV (alle 
ressourcepersoner), institutioner på Christiania, skolesocialrådgiver 
og daginstitutionssocialrådgiver fra Socialforvaltningen. Dette forum 
mødes hver tredje måned med skiftende værtsskab.  
Skolens inklusionspædagog er inviteret med i “Adventure Clubs” 
aktiviteter på Christiania, og er i løbende kontakt med 
medarbejderne der. Dette synliggør samarbejdet overfor forældre 
og børn/unge, i forhold til fælles mål.  

 
Grunden er lagt til at udvikle samarbejdet endnu mere, med de 
gode resultater vi allerede har. 

 
Stig Larsen, Skolepædagog 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Amager Nærpoliti. 
  
Nærpolitiet og Herfra og Videre har igennem de seneste år haft et konstruktivt samarbejde. Dette 
samarbejde indbefatter ligeledes Igen Igen indsatsen, hvor Nærpolitiet sammen med aktørerne i 
Igen Igen deler bekymringer om unge og deres adfærd og samarbejder omkring de unges trivsel. 
 
Med venlig hilsen 
Pa. Pernille Sørensen  
Amager Nærpoliti. 
 
Kamillevej nr. 3, 1.sal 
2770 Kastrup 
Mobil:    +45 9350 0927 
Email:     pso023@politi.dk 
  
Amager Nærpoliti. 
Kamillevej nr. 3, 1.sal 
2770 Kastrup 
Mobil: +45 9350 0927 
Email:     pso023@politi.dk 
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Vi opfordrer derfor med denne skrivelse at tinde en løsning så Sundhedshuset

kan bevares og unødig smittespredning af tuberkulosesygdom minimeres.

M e l � w

Nete Wrona Olsen

Tuberkulosesygeplejerske, MSA

Lungemedicinsk Klinik

Telefon: 51 53 76 36/ 38 67 71 87

Mail: nete.wrona.olsen@regionh.dk

Herlev og Gentofte Hospital

Medicinsk Afdeling

Gentofte Hospitalsvej 3

2900 Hellerup

Web: www.gentoftehospital.dk

Side 2



                                                      
København d. 9/11-2023 

Støtteskrivelse til Sundhedshuset 

 

I forbindelse med Socialforvaltnings sparekatalog har vi erfaret at Christianias Sundhedshus er 
blevet foreslået beskåret på en sådan måde at det vil få meget store konsekvenser for alle som i 
dagligdagen bruger tilbuddet i Sundhedshuset. Sundhedshuset henvender sig især til socialt udsatte 
borgere, som ikke kan profitere af andre tilbud, herunder egen læge mv. Mange borgere, både 
Christianitter og brugere af Christiania, har stor glæde og gavn af Sundhedshusets mange tilbud. 
Der er ikke nogen alternativer for diverse behandlinger som Sundhedshuset udfører i nærområdet. 
Målgruppen af borgere vil nu skulle henvises og sendes til akutmodtagelsen på Bispebjerg hospital 
og alternativt til flex-klinikken i deres åbningstid. Hvis Sundhedshuset ikke eksisterede, ville en stor 
gruppe af borgere ikke have kontakt til sundhedssystemet hvilket ville medføre store 
sundhedsmæssige og økonomiske konsekvenser. Vi må på det kraftigste anbefale at Sundhedshuset 
vil forblive tilgængeligt for brugerne af huset da der ikke vil kunne findes andre alternativer.  

 

Mvh.  

Lena Pedersen, mobil: 27514777  

Zazia N. B. Pedersen, mobil: 29710682 

Henrik Elgaard, mobil: 40344484 

 

 

 

 



Sygeplejeklinikken Guldbergs Have  

9/11 2023 

Jeg har over nogle mdr. haft et tæt samarbejde med klinikken på Christiania., idet at vi har haft 

et borgerforløb sammen, hvor vi har udvekslet sparring over tlf/mail, så borger fik den 

nødvendige sår behandling. 

Dette gav en øget kontinuitet i sårplejen , hvor vi efter nogle mdr. kunne afslutte borger idet at 

såret helede op. 

Borgeren havde stor glæde af de sene åbningstider som der kun findes i få klinikker i 

kbh.(vores her i GBH samt på Christiania) 

 

 

 

Med Venlig Hilsen 
Sygeplejerske Anette Dalberg 
Sygeplejeklinikken Guldbergs Have  
Guldbergs Have 19, 1 sal 
2200 kbh N. 
tlf: 40485163 
 



UUddttaalleellssee  ffrraa  RRoobbeerrtt  OOllsseenn,,  FFoorrssttaannddeerr  ppåå  KKooffooeeddss  SSkkoollee  
 

"Brugere af Kofoeds Skoles tilbud for udsatte grønlændere, benytter Christiania Sundhedshus. Ofte er det 

brugere, som ikke har en egen læge eller på anden måde har kontakt med sundhedssystemet.  

Hvis Christianias sundhedshus mister sin bevilling, vil dette være et afsavn og en forringelse for denne 

gruppe af mennesker for at få en sundhedsydelse."  

Robert Olsen 

Forstander 

Kofoeds Skole 
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Til rette vedkommende

Side 1 af I

Dato: 4 /3 2012

Støtteerklæring vedrørende Christianias Sundhedshus

Jeg skal hermed give min uforbeholdne anbefaling til fortsat støtte ti l

Christianias Sundhedshus.

Sundhedshuset har været en uvurderlig samarbejdspartner siden

SundhedsTeam begyndte sin virksomhed i 2005. Sundhedshuset yder en

meget vigtig direkte forebyggende sundhedsfunktion overfor nogle af

Københavns mest udsatte borgere i form af direkte pleje og hygiejne samt

hjælp til at få kontakt med det øvrige sundhedsvæsen.

SundhedsTeams arbejde på Christiania har i hele perioden kun været

muligt på grund af velvilje fra Christianias beboere og denne vejvilje er i hø]

grad formidlet af det positive samarbejde med Sundhedshuset.

Sundhedshuset er et mønstereksempel på en lokal sundhedsindsats som er

tilpasset den lokale målgruppe og de lokale forhold og hvor man kan lave

en målrettet indsats for de borgere der ikke magter at opsøge og holde

kontakt t i l det vanlige sundhedsvæsen.

Uden Sundhedshusets daglige indsats ville vores arbejde på Christiania

være betydeligt besværliggjort og vi ville med meget stor sikkerhed ikke

kunne give den målrettede indsats vi i dag giver.

i
Med venlig hilsen

i l l l l !d

Henrik Thiesen

Overlæge, Teamleder SundhedsTeam

Center for udsatte
voksne og familier
Sundholmsvej 18
2300 København S

Ydernurnmer: 005894

Mobil:

+ 4 5 26 75 89 11

Telefax:
+45 33 17 67 27

Web:
vvww .hjemlosesundhed.dk

E-mail:
GG63@sof.kk.dk

eller

alkodoktor@dadlnet.dk
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Kære Mikkel Boje 

Min bestyrelse har bedt mig skrive til dig, fordi beskrivelsen af RCYN, i det sparekatalog som 

kommunen har udarbejdet, efter bestyrelsens opfattelse på en række punkter er forkert eller 

misvisende. 

1. 

 I teksten til spareforslaget står der: "RCYN er et aktivitetscenter for frivillige foreningers aktiviteter 
på Nørrebro." 

En retvisende beskrivelse havde været : "RCYN er et aktivitets, - og rådgivningscenter i 
Haraldsgadekvarteret på Nørrebro, der som grundlag for sit sociale arbejde med målgruppen af børn 
og unge fra kvarteret, samarbejder med en bred vifte af frivillige foreninger og enkeltpersoner." 

Det sociale arbejde med målgruppen 13-18 år er kernen i RCYN’s arbejde. 

Samarbejdet med de frivillige foreninger i RCYN er en vigtig metode i  dette arbejde. RCYN bruges pt. 

af mere end 400 unge af begge køn hver uge. De deltager i 14 forskellige aktiviteter, som drives i 

kraft af samarbejdsaftaler med civilsamfundet og frivillige foreninger. 

RCYN er helt bevidst placeret i Haraldsgadekvarteret; et kvarter som er på statens liste over 

Forebyggelsesområder. RCYN har i 13 år arbejdet fokuseret på at styrke områdets unges kapacitet til 

at gennemføre en uddannelse, bl.a. i samskabelse med civilsamfundet og frivillige foreninger. 

2.   

I teksten til spareforslaget står der: "RCYN leverer en kombination af intensive individuelle indsatser 
ift. de mere udsatte børn og unge (fx. kriminalitetstruede drenge og piger udsat for social kontrol) og 
mere generelle tilbud for børn og unge og er ikke alene målrettet de mest udsatte børn og unge" 

En mere retvisende beskrivelse havde været: "RCYN leverer trygge udviklingsrammer for børn og 
unge, der vokser op i et belastet boligområde med særlig opmærksomhed på de mest udsatte drenge 
og piger (fx. kriminalitetstruede drenge og piger udsat for social kontrol)" 

Pointen er, at de mest udsatte børn og unge, som RCYN har en særlig forpligtigelse overfor, trives og  

udvikler sig positivt i selskab med de mere ressourcestærke unge, samtidig med at de særlige 

udfordringer ved at vokse op i et belastet boligområde kan udløse voldsomme kriser også for de 

mere ressourcestærke unge. 

Evnen til at skabe og fastholde trygge  rammer for brugerne, som de kan udvikle sig i, er efter 

bestyrelsens opfattelse RCYN’s særlige varemærke - og det drejer sig trods alt, som nævnt, om mere 

end 400 brugere på ugebasis. 
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Det er let at afskaffe, men svært, ja efter bestyrelsens opfattelse, tæt på umuligt at genetablere. 

3.  

I teksten til spareforslaget står der: "Forslaget vil medføre seviceforringelser for målgruppen." 

En mere retvisende beskrivelse havde været: "Forslaget vil medføre serviceforringelser for 
målgruppen, for samarbejdspartnerne og for civilsamfundet i lokalområdet som helhed." 

To eksempler til illustration: 

a) RCYN har et omfattende samarbejdsnetværk i lokalområdet 

Bla. med Områdefornyelse og Tryghedsforum. I kraft af dette samarbejde har RCYN  etableret et  

lommepengeprojekt som pt. har skaffet 56 børn og unge fra lokalområdet fritids- og 

lommepengejobs. Denne aktivitet vil falde til jorden, hvis driftsoverenskomsten opsiges. 

b) RCYN uddanner hvert år mellem 20 og 25 unge brugere til frivillighedsarbejde i RCYN og 

lokalområdet. Det bliver ikke ligefrem lettere at rekrutterer engagerede og veluddannede lokale 

frivillige til civilsamfundsarbejde i lokalområdet, hvis denne aktivitet må ophøre. 

Bestyrelsen hører gerne dine kommentarer til de fremsatte synspunkter og vil bede om, at 

Socialudvalget gøres bekendt med det fremførte. 

 

Mvh.  

På bestyrelsens vegne 

Formand, Samir Azzouzi 

Jørgen Segall  

Hafida Bouylud  

Kjeld Rothenberg  
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Fra: Ivan Løvstrup <ivl@parasport.dk> 

Sendt: 9. november 2023 09:11

Til: Borgmesteren SOF <borgmester@sof.kk.dk>

Cc: John Petersson <jpe@parasport.dk>

Emne: KIFU - Besparelser på socialområdet

 

Kære socialborgmester Karina Vestergård Madsen (samt øvrige medlemmer af socialudvalget i Københavns

Kommune)

 

Jeg tillader mig i egenskab af formand for Parasport Danmark at rette henvendelse til dig på baggrund af, at

Københavns Idrætsforening for Udviklingshandicappede (KIFU) risikerer at miste sit tilskud fra Københavns

Kommune som følge af nye besparelser på socialområdet, og jeg vil bede dig om at videreformidle denne

henvendelse til det øvrige udvalg, da det ikke har været muligt at identificere deres e-mailadresser på

Socialudvalgets hjemmeside.

 

I Parasport Danmark mener vi, at KIFU spiller en nøglerolle i Københavns forenings- og fritidsliv, og vi vurderer, at det

vil være katastrofalt for de københavnske borgere med udviklingshandicap og særlige behov, hvis finansieringen

ophører og KIFU som en direkte konsekvens må lukke.

 

Vi ved, at Danmarks største idrætsforening for mennesker med udviklingshandicap og særlige behov betyder

alverden for de knap 265 medlemmer, der ugentligt forenes i de rød og sorte klubfarver. KIFU er et trygt og stabilt

udgangspunkt for deres deltagelse i det danske foreningsliv, og idrætten i KIFU er uvurderlig for deres fysiske og

sociale velvære.

 

Værdien af KIFU i et bredere samfundsperspektiv må for alt i verden heller ikke undervurderes eller negligeres:

 

* Vi ved, at mennesker med udviklingshandicap i gennemsnit lever 20 år kortere end resten af befolkningen.

* Vi ved, at de har væsentligt forøget risiko for at dø tidligt af livsstilssygdomme.

* Vi ved, at mange lever en tilværelse i social isolation og ensomhed.  

* Vi ved, at mennesker med udviklingshandicap generelt er mindre bevægelses- og idrætsaktive og i mindre

grad er aktive i foreningsidrætten sammenlignet med alle andre grupper af mennesker med handicap.

 

Sammenhængen er fuldstændig åbenlys. Den katastrofale ulighed i danskernes sundhed skyldes i høj grad, at

mennesker med udviklingshandicap ikke har samme adgang til idrættens sociale fællesskaber som den øvrige del af

befolkningen. Uden KIFU er det uomtvisteligt, at ondt vil blive værre.

 

Der mangler ikke idrætstilbud i København. Men mennesker med udviklingshandicap udgør en gruppe, der i højere

grad end andre lader sig bremse af bekymringer om egne evner, dårlig form og manglen på ligesindede at følges med

til idræt. Sagt med andre ord: De lider af lavt selvværd og mangler selvtillid.

Derfor er det altafgørende, at tilbud som KIFU eksisterer, understøttes og udbredes.

 

I parasporten og i handicapbevægelsen ønsker vi slet ikke at forestille os et København eller en idrætsscene uden

KIFU.

 

Med venlig hilsen

John Petersson
Formand
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M. 20 40 39 60

E. jpe@parasport.dk

Idrættens Hus -

Brøndby Stadion 20

DK-2605 Brøndby

www.parasport.dk

      

Idræt giver venskaber og sociale kompetencer, selvtillid og livskvalitet. Derfor

arbejder vi i Parasport Danmark for at give alle mennesker med et handicap eller

et særligt behov mulighed for at dyrke idræt, bevæge sig, motionere og konkurrere

i et berigende og attraktivt, socialt fællesskab. 

Bliv selv en aktiv del af parasporten på nyiparasporten.dk og læs om muligheden

for at støtte vores indsats.

Privatlivs- og datasikkerhedspolitik for Parasport Danmark
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